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LUCRĂRILE SESIUNII CONSILIULUI
POPULAR JUDEŢEAN

Ieri, 21 noiembrie 1969, a a- 
vut loc cea de a IV-a sesiune 
ordinară a Consiliului popular 
judeţean Sibiu. Au participat 
deputaţii consiliului judeţean, 
delegaţi ai organelor centrale, 
iar ca invitaţi, au fost prezenţi 
deputaţi din judeţul nostru în 
Marea Adunare Naţională, con
ducătorii organizaţiilor comerci
ale, preşedinţii comitetelor exe
cutive ale consiliilor populare 
municipale, orăşeneşti şi comu
nale.

Deschizînd lucrările sesiunii, 
tovarăşul Richard Winter, prim- 
secretar al Comitetului judeţean 
de partid, preşedintele Comite
tului executiv al Consiliului 
popular judeţean, a supus spre 
aprobare deputaţilor proiectul 
ordinii de zi;

1. Raportul Comitetului exe
cutiv asupra activităţii organi
zaţiilor comerciale din judeţ 
pentru buna aprovizionare şi 
deservire a populaţiei;

2. Informare privind modul 
cum au fost duse la îndeplinire 
hotărîrile nr. 6 şi 7 ale Consi
liului popular ’judeţean Sibiu, 
precum şi măsurile luate pri
vind construirea şi repartizarea 
numărului de apartamente pe 
localităţi^ şi ridicarea gradului 
de confort al acestora, pentru 
anul 1970;

3. Ratificarea deciziilor ela
borate de Comitetul executiv 
intre cele două sesiuni;

4. Măsuri organizatorice.
La propunerea deputatului 

Nicolae Mălău, făcută in nume
le comisiilor juridică-adminis- 
trativă şi arhiteetură-sistemati- 
zare, drumuri-poduri, ordinea 
de zi stabilită iniţial a fost com
pletată cu punctul:

Proiect de hotărîre privind a- 
sigurarea tuturor condiţiilor ne
cesare bunei desfăşurări a cir
culaţiei pe drumurile publice, 
în timpul iernii şi primăverii.

Ordinea de zi a fost votată 
în unanimitate.

La primul punct, tovarăşul 
loan Ungur, priin-vicepreşedin- 
te al Consiliului popular jude
ţean, a prezentat raportul Co
mitetului executiv asupra acti
vităţii organizaţiilor comerciale 
din judeţ pentru buna aprovi
zionare şi deservire a populaţiei.

Pe marginea problemelor ri
dicate în raport au luat cuvîn- 
tul deputaţii: Costică Porime, 
preşedintele Consiliului popular 
municipal Mediaş, Constantin 
Buzdughină, prim-vicepreşedin- 
te al Consiliului popular mu
nicipal Sibiu, Nicolae Ivănuş, 
preşedintele cooperativei „îm
brăcămintea“, Vasile Hanzu, 
preşedintele Consiliului popular 
orăşenesc Cisnădie, Dumitru 
Suciu, inspector judeţean şef la 
Inspectoratul judeţean sanitar, 
Gheorghe Radu. preşedintele 
Consiliului popular orăşenesc 
Ocna Sibiului, Ion Munteanu, 
membru în Biroul executiv al 
Consiliului judeţean al sindica
telor, Petru Porumbăceanu, di
rector al T.A.P.L. Mediaş, Ion 
Dan, director al I.L.F. Sibiu, 
Simion D. Cisteanu, director co
mercial la I.C.S.' Alimentara, 
loan Incéül preşedintele Consi
liului popular orăşenesc Copşa 
Mică, Nicolae Hurbean, vice
preşedinte al Consiliului popu
lar judeţean.

In încheierea discuţiilor de la 
primul punct al ordinii de zi a 
vorbit tovarăşul Richard Win
ter.

Reflectînd asupra problemei 
puse azi în dezbaterea sesiunii 
— a spus vorbitorul — Comi
tetul executiv a considerat-o u- 
tilă nu pentru că ar fi vorba 
de neajunsuri mai mari decit în 
alţi ani, ci fiindcă sintern con
vinşi de rolul activităţii comer
ciale, de aspectul sub care poa
te fi privită aprovizionarea 
populaţiei ca o sinteză a tuturor 
eforturilor pe care partidul şi 
statul nostru le fac pentru satis
facerea nevoilor materiale cres- 
cînde ale maselor de oameni ai 
muncii de la oraşe şi sate. De 
altfel, după cum ştiţi, proble
mele îmbunătăţirii activităţii co
merciale, ale deservirii popu
laţiei stau permanent în aten
ţia conducerii noastre de partid 
şi de stat, a tovarăşului Nicolae 
Ceauşescu personal.
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Raportul Comitetului executiv
asupra activităţii organizaţiilor comerciale din judeţ 
pentru buna aprovizionare şi deservire a populaţiei

Relevînd grija pe care partidul 
şi guverul nostru o acordă ridică
rii nivelului de trai şi aprovizio
nării din ce în ce mai bune a oa
menilor muncii de la oraşe şi sate, 
raportul Comitetului executiv al 
Consiliului popular judeţean a fă
cut un bilanţ al realizărilor do- 
bîndite pe acest tărîm în ultimii 
ani, insistînd cu deosebire asupra 
rezultatelor obţinute cit şi a unor 
deficienţe, manifestate în acest an.

Pe linia dezvoltării bazei ma
teriale — în anul 1969 au fost 
modernizate, amenajate şi do
tate cu utilaj şi mobilier un nu
măr de peste 50 unităţi comerci
ale. In afară de acestea, au fost 
date în funcţiune 68 unităţi, prin
tre care: complexele comerciale 
din Sibiu, Mediaş şi Cisnădie, ma
gazinele universale din Sadu şi 
Şaroş, bufetele din Richiş, Gura 
Riului, Răşinari, Agnita, Dumbră
veni. Glîmboaca, centrele de pîine 
din Micăsasa şi Poplaca, cofetăria 
din Dirlos etc. In sectorul de le- 
gume-fructe s-a continuat reorga
nizarea reţelei şi dotarea ei cu mo
bil ier-şi utilaje frigorifice. Au fost 
deschise noi unităţi pentru vînza- 
rea legumelor şi fructelor în co
munele Cîrţa, Tilişca, Roşia, Po
placa, Blăjel, Moşna, Iacobeni şi 
Bîrghiş.

Din analiza realizărilor obţinute 
în primele 10 luni rezultă că s-au 
vîndut, prin comerţul socialist, 
mărfuri în valoare de 1 743 mili
oane leî, cu aproape 95 milioane 
lei mai mult decit în aceeaşi pe
rioadă a anului trecut.

Rezultate mai bune au dobîndit 
unităţile aparţinînd I.C.S. Metalo- 
chimice, care au depăşit planul cu 
aproape 7 milioane lei, I.C.S. pro
duse industriale Mediaş — cu 2 mi
lioane lei şi unităţile de alimenta
ţie publică din Sibiu şi Mediaş. 
La nivelul judeţului, sectorul ali
mentaţiei publice şi-a depăşit sar
cinile de plan pe cele 10 luni cu 
aproape 1 milion lei, sectorul ne- 
alimentar cu peste 5 milioane lei 
şi sectorul metalo-chimice cu a- 
proape 9 milioane lei.

La realizările obţinute un aport 
substanţial au adus marea majo
ritate a lucrătorilor din comerţ, 
care îşi îndeplinesc cu conştiin
ciozitate datoria, dlnd dovadă că 
îşi înţeleg pe deplin îndatoririle 
ce le revin faţă de consumatori.

Se constată, însă, că atenţia or
ganelor comerciale, á factorilor ca
re răspund de buna desfăşurare a 
activităţii j le  comerţ din judeţul 
nostru nu a fost deopotrivă îndrep
tată spre toate compartimentele de 
activitate. Slaba preocupare în a- 
eest sens din partea Direcţiei co
merciale judeţene şi a conduce
rilor organizaţiilor comerciale, au 
influenţat nerealizarea planului a- 
cestui sector într-un procentaj 
destul de însemnat.

Nu au fost realizate sarcinile în 
sectorul legume-fructe şi textile- 
încălţăminte.

Desigur, nu trebuie ignorat fap
tul că in acest an au existat re
partiţii insuficiente la unele produ
se. Dar nerealizările nu pot fi atri
buite numai acestei cauze. Prea pu
ţin s-a încercat să fie compensate 
unele lipsuri de mărfuri cu altele 
şi, mai ales, n-au fost popularizate 
în suficientă măsură produsele noi, 
mai puţin cunoscute de populaţie.

In tot cursul anului s-au semna
lat numeroase situaţii de reparti
zare defectuoasă a fondului de 
mărfuri pe reţeaua comercială, u- 
nele unităţi înregistrînd stocuri, 
iar altele ducînd lipsă de anumite 
articole chiar în cadrul aceleiaşi 
comune sau aceluiaşi oraş. Canti
tăţi însemnate de mărfuri, ca pîi
ne, preparate de carne, lapte, Oţet 
şi altele, deşi se găsesc în depozi
te, datorită organizării defectuoa
se a distribuirii lor în magazine, 
controlului insuficient din partea 
Direcţiei comerciale şi a conduce
rilor întreprinderilor comerciale, nu 
au fost puse la dispoziţia cumpă
rătorilor.

La aceste lipsuri de natură orga
nizatorică se adaugă şi controlul 
slab efectuat asupra calităţii pro
duselor repartizate pe reţea. în 
special la unele produse de larg 
consum, de primă necesitate, ca 
pîine, carne, lapte, conserve etc., 
care atît ca aspect cit şi ca gust 
erau improprii desfacerii. Defici
enţele de acest gen se datoresc in 
mare măsură controlului insufici
ent efectuat de organele de spe
cialitate — Inspecţia comercială de 
stat şi Inspectoratul sanitar de stat.

Una din cauzele care influen
ţează negativ realizarea volumului 
de desfacere, este şi modul cum 
sínt amplasate unităţile comerciale 
sub aspect teritorial. în marea lor 
majoritate, aceste unităţi se aglo
merează pe zonele centrale ale ce
lor două municipii, ale oraşelor şi 
comunelor, deşi este ştiut că apro
pierea mărfurilor de cumpărători 
favorizează circulaţia mai rapidă 
a lor şi prezintă avantaje certe ac
tivităţii comerciale. Această defi
cienţă putea fi înlăturată cu mij
loace destul de simple în localită
ţile noastre dacă atît Direcţia co
mercială cit şi comitetele executi
ve ale consiliilor populare s-ar fi 
preocupat să cunoască temeinic ce
rinţele cumpărătorilor şi ar fi fo
losit atît spaţiile comerciale cu tra
diţie cit şi formele mobile de vîn- 
zare.

Trebuie însă să arătăm că gîndi- 
rea sănătoasă, spre perspectivă, es
te de multe ori frînată de atitudi
nea de automulţumire a unor to
varăşi de la Direcţia comercială, a 
unor directori de unităţi comercia
le şi de alimentaţie publică, care 
elogiază cu orice prilej unele rea
lizări şi aduc în discuţie, de multe

ori ostentativ, analogii cu alte ju
deţe sau localităţi din ţară. Latu
ra critică şi autocritică a activităţii 
comerciale din judeţul nostru, me
nită să stimuleze noi metode şi 
iniţiative, este astfel atrofiată.

In continuare, raportul a criticat 
slaba preocupare a unor întreprin
deri, şi în special a celor din in
dustria locală, pentru asigurarea 
comerţului cu solicitările în struc
tură a mărfurilor.

Un compartiment deosebit de 
important în activitatea comercia
lă a judeţului nostru şi care ridică 
încă numeroase probleme nesolu
ţionate, pentru o bună aprovizio
nare a populaţiei, este cel al le
gumelor şi fructelor. în acest an 
activitatea din sectorul de legume- 
fructe a fost serios stînjenită de 
condiţiile „ nefavorabile climaterice, 
care, în special pentru produsele 
timpurii, au condiţionat mari în
târzieri şi goluri în aprovizionarea 
populaţiei.

Pe de altă parte, trebuie să se 
recunoască că în judeţul Sibiu de 
ani de zile există o neeorelaţie în
tre nevoile reale de consum ale 
populaţiei şi resursele de aprovizi
onare din grădinile de legume pro
prii ale unităţilor agricole din ju
deţ, care la ora actuală nu asigu
ră nici 50 la sută din necesar, ce
ea ce a determinat ca activitatea 
de comerţ cu legume-fructe să fie 
tributară altor judeţe din ţară. 
Desigur că, studiat cu atenţie, un 
asemenea fenomen impune cu 
stringenţă stabilirea unor condiţii 
locale de producere şi aprovizio
nare á acestui sortiment de măr
furi, pentru ca ponderea cea mâi 
mare să fie acoperită din resurse 
proprii.

Existînd o astfel de situaţie, or
ganele de partid şi de stat au in
tervenit energic pentru a conjuga 
în mod unitar toate forţele din ju
deţ în vederea asigurării unei rit
micităţi în aprovizionarea cu le
gume şi fructe, pentru rezolvarea 
problemelor legate de aproviziona
rea de iarnă a populaţiei.

Ca urmare a acestor măsuri, s-a 
reuşit să se asigure în depozite şi 
silozuri, stocuri de produse care să 
satisfacă nevoile populaţiei pentru 
perioada sezonului rece. Urmează 
ca în zilele viitoare să intre în 
reţeaua comercială însemnate can
tităţi de cartofi, făină, ulei, zahăr, 
legume, fructe etc., care vor sa
tisface în bune condiţii cerinţele 
populaţiei.

Necesarul de produse agroali- 
mentare pentru consumurile colec
tive este asigurat, cu excepţia u- 
nor cantităţi de cartofi şi fasole 
uscată, pentru care au şi fost luate 
măsuri să fie înlocuite cu alte pro
duse ca: paste făinoase, orez, var
ză etc.

Vorbind de activitatea comerci
ală din judeţul nostru, nu trebuie

să neglijăm influenţa nedorită a- 
supra bunului ei mers, datorită u- 
nor greutăţi generate de spaţiul de 
depozitare şi păstrare, insuficient 
şi uneori impropriu pentru anumi
te categorii de mărfuri. De ase
menea, dispersarea foarte mare în 
teritoriu a acestor spaţii de depo
zitare influenţează negativ asupra 
operativităţii aprovizionării la lo
cul de desfacere, asupra evidenţei 
clare în fiecare moment cu ceea 
ce există în depozite, asupra chel
tuielilor de circulaţie şi a folosirii 
raţionale a mijloacelor de trans
port.

In problemele care privesc îm
bunătăţirea activităţii de comerţ din 
judeţul nostru, considerăm că une
le comitete executive ale municipi
ilor, oraşelor şi comunelor, se o- 
cupă insuficient, acordă un ajutor 
sporadic şi mai ales nu controlea
ză şi nu stăpînesc în suficientă 
măsură fenomenele ce condiţionea
ză o anumită structură de mărfuri, 
în anumite perioade ale anului, 
pentru a putea stabili în cunoştin
ţă de cauză măsurile cele mai efi
ciente pentru unităţile comerciale 
de pe teritoriul ce-1 coordonează.

Unele consilii populare comunale 
nu au în preocuparea lor permanen
tă modul cum se desfăşoară activi
tatea cooperaţiei de consum pe teri
toriul comunei, neîntreprinzînd ac
ţiuni directe, în sprijinul asigură
rii cu ceea ce este necesar tuturor 
localităţilor de pe raza comunei. 
De asemenea, nu toate comunele, 
consiliile populare acţionează cu 
toată răspunderea pentru a obliga 
conducerile cooperativelor de con
sum şi gestionarii să activizeze o- 
peraţiunile de achiziţii care, după 
cum se ştie, pot să aducă un aport 
substanţial la întregirea fondului 
centralizat al statului şi la spori
rea, respectiv completarea unor 
nevoi de produse agroalimentare.

Considerăm ca o necesitate ime
diată ca toate consiliile populare, 
prin comitetele executive, să intre 
în atribuţiile lor prevăzute de lege 
şi să simtă răspunderea pe care o 
au în buna desfăşurare a activită
ţii comerciale pe teritoriul ce-1 co
ordonează, să asigure nevoile de 
consum ale populaţiei, într-o 
structură cit mai diversificată de 
produse, să tragă la răspundere 
cu toată exigenţa pe lucrătorii din 
comerţ care nu-şi îndeplinesc în 
mod corect obligaţiile de serviciu.

Perfecţionarea activităţii comer
ciale pentru satisfacerea exigenţe
lor de consum ale populaţiei din 
judeţul nostru reclamă o serie de 
măsuri conjugate, ale tuturor fac
torilor care influenţează într-un 
mod sau altul acest sector. Va 
trebui ca, comitetele executive, în 
special cele din municipiile Sibiu 
şi Mediaş, împreună' cu organele 
specializate, să ţină cont că ma
gazinele generale în care consu
matorul găseşte toate mărfurile de 
cerere zilnică, asigură un sorti
ment larg de mărfuri, o mai mare 
economie de timp în alegerea lor. 
De aceea, în condiţiile oraşelor 
din judeţul nostru vor trebui, în 
continuare, redeschise vechile va
duri comerciale, care să asigure o 
anumită densitate a magazinelor 
pe teritoriu, înlăturînd astfel o a- 
nomalie existentă în prezent, cînd 
distanţa medie dintre domiciliul 
consumatorilor şi magazin este 
foarte mare în unele cartiere. Con
siderăm că soluţionarea mai bună 
a problemelor aprovizionării popu
laţiei cu produse de consum cu
rent trebuie să-şi găsească expre
sie în aşa numita- „băcănie din 
colţ“, care, în comerţul nostru, aş
teaptă să-şi găsească un loc bine 
definit.

Chiar şi în cartierele noi de lo
cuinţe, unde actualele magazine nu 
satisfac în întregime nevoile con
sumatorilor, nu trebuie neglijate 
posibilităţile de amenajare a unor 
magazine pentru mărfurile de ce
rere zilnică, la parterul blocurilor 
de locuinţe, ceea ce ar mări den
sitatea reţelei comerciale şi ar eco
nomisi timpul consumatorilor. Tot
odată. în organizarea comerţului 
va trebui să se ţină seama de creş
terea ponderii comerţului mobil, a-~ 
tît la oraşe cit şi la sate.

(Continuare în pag. a III-a)

H O T Ă R Î R E
Consiliul popular al judeţului Sibiu, întrunit azi, 

21 noiembrie 1969, în cea de a IV-a sesiune ordi
nară, analizînd raportul Comitetului executiv asu
pra activităţii desfăşurată de organizaţiile comer
ciale din judeţul Sibiu pentru satisfacerea în cît 
mai bune condiţiuni a nevoilor de aprovizionare 
a populaţiei de la oraşe şi sate, precum şi măsurile 
ce se impun pentru dezvoltarea activităţii comer
ciale, aprovizionarea şi deservirea populaţiei, 

în baza art. 9 şi 14 lit. j a Legii nr. 57/1968 pen
tru organizarea şi funcţionarea consiliilor populare,

1IG TAR 4ŞTE:
ART. 1. Pîn.ă la data de 28 noiembrie a.c., Di

recţia comercială va prezenta Comitetului executiv 
al Consiliului popular judeţean un program con
cret de acţiune care să asigure pînă la sfîrşitul a- 
nului recuperarea completă a nerealizării celor peste 
4 milioane lei la planul de desfacere cu amănuntul, 
astfel ca planul anual să fie îndeplinit şi depăşit.

ART. 2. Pînă la sfîrşitul lunii februarie, 1970, 
comitetele executive ale consiliilor populare, îm
preună cu Direcţia comercială şi conducerile uni
tăţilor comerciale vor studia şi prezenta Comitetu
lui executiv al Consiliului popular judeţean posi- 
bilităţile de dezvoltare, modernizare şi reprofilare a 
reţelei comerciale, etapizate pînă in anul 1972. pe 
fiecare localitate şi sector de activitate în parte.

Pînă la data de 1 ianuarie 1970 se va studia po
sibilitatea înfiinţării, la nivelul municipiilor Sibiu

şi Mediaş a unor echipe specializate în lucrări de 
întreţinere şi reparaţii de spaţii comerciale.

ART. 3. Comitetele executive municipale şi oră
şeneşti vor asigura pînă la 15 decembrie a.c. deschi
derea în şcoli, instituţii şi întreprinderi bufete 
sau tarabe cu caracter permanent, ale alimentaţiei 
publice şi ale altor unităţi comerciale, care să des
facă produse alimentare de patiserie, fructe şi 
gustări.

ART. 4. Comitetele executive ale consiliilor popu
lare, împreună cu organele comerciale, vor lua mă
suri, încă din acest an, pentru extinderea comer
ţului mobil în toate oraşele şi comunele, (în locuri 
aglomerate, tîrguri, oboare, pieţe, manifestări cul
turale, sportive etc.), formă ele comerţ care s-a do
vedit eficientă pentru stimularea desfacerii şi a 
producţiei bunurilor de larg consum.

ART. 5. Comitetul executiv al Consiliului popular 
judeţean va urmări sarcinile stabilite pentru Di
recţia judeţeană de industrie locală, privind dezvol
tarea sectoarelor de producţie a materialelor de 
construcţii pentru nevoile comerţului din judeţul 
nostru (produse de balastieră, cărămidă, var, ţiglă 
binale).

Pînă la 15 decembrie. Direcţia de industrie lo
cală şi Direcţia comercială vor stabili gama sorti
mentală de produse de uz casnic şi gospodăresc, de
ficitară in reţeaua comercială a judeţului, pe baza 
căreia se va stabili, eşalonat, asimilarea şi intro-

(Gontinuare în pag. a III-a)

Directivele Congresului al X-lea 
al P.C.R. cu privire la planul de 
dezvoltare economico-socială a Ro
mâniei pe anii 1971—1975 subli
niază în mod deosebit necesitatea 
creşterii eficienţei economice în 
toate sectoarele vieţii economice şi 
sociale.

In realizarea acestui important 
obiectiv trebuie pus un accent de
osebit pe reducerea cheltuielilor de 
producţie, eliminarea pierderilor, 
ridicarea gradului de utilizare a 
maşinilor, a instalaţiilor şi a spa
ţiilor de producţie, îmbunătăţirea 
coeficientului de schimburi etc.

Alături de creşterea continuă a 
productivităţii muncii şi a calităţii 
produselor, reducerea sistematică 
a preţului de cost reprezintă una 
din problemele importante ale 
producţiei materiale a societăţii 
socialiste. îndeplinirea de către 
toate întreprinderile a planului 
preţului de cost creează, pe de o 
parte, posibilitatea măririi volumu
lui producţiei, cu aceleaşi resurse 
materiale şi de muncă, iar pe de 
altă'parte contribuie la mărirea a- 
cumulărilor băneşti ale întreprin
derilor.

Beneficiul este, de asemenea, u- 
nul dintre indicatorii sintetici de 
bază ai activităţii întreprinderilor, 
în el reflectîndu-se influenţa ce
lor mai diferiţi factori din sfera 
producţiei şi circulaţiei.

In municipiul Mediaş, în tri
mestrele I—III ale anului în curs 
s-au obţinut rezultate pozitive pe 
linia îndeplinirii acestor indicatori. 
Din cele 12 întreprinderi industri
ale ale municipiului, 10 şi-au rea
lizat sarcinile de beneficii dînd 
peste plan o valoare de 41 579 mii

Iei, din care 35 727 mii lei prin 
efort propriu.

La aceste rezultate bune a con
tribuit în mod deosebit întreprin
derea de extracţie gaz metan, cu 
beneficiu peste plan de 14 483 mii 
lei, din care 8 742 mii lei pe sea
ma reducerii preţului de cost şi 
5 346 mii lei pe seama depăşirii 
planului de producţie marfă vîn- 
dută şi încasată., Aproape aceeaşi 
contribuţie la obţinerea de bene
ficii suplimentare a avut-o Şi în
treprinderea de exploatare a con
ductelor magistrale gaz metan.

Fabrica de geamuri a dat peste 
plan beneficii în valoare de 7 646 
mii lei, din care pe seama reduce
rii preţului de cost 2 030 mii lei. 
La reducerea preţului de cost a. 
contribuit în mod deosebit şi rea
lizarea productivităţii muncii in 
proporţie de 107,2 la sută.

In sfîrşit, la uzina „Automeca- 
nica“ beneficiul de 2 164 mii lei 
peste plan s-a obţinut ca urmare 
a reducerii preţului de cost, a ob
ţinerii unor economii la materiale 
în valoare de 1 003 mii lei, prin 
reducerea consumurilor specifice 
de metal cu 45 tone şi aplicarea 
unui număr de 40 inovaţii cu o 
eficienţă economică de 876 mii lei.

Aceste rezultate frumoase au 
fost obţinute ca urmare a spriji
nului permanent din partea Comi
tetului municipal P.C.R., care a 
îndrumat şi controlat activitatea

(Continuare în pag. a Ii’ a)
SPIRIDON ŞTEFANESCU 

director al filialei Mediaş a 
Băncii Naţionale

A. ZSOMBORI

In condiţiile actualei revoluţii tehnico-şţiinţifice, în uzina nicdie- 
şeană „Emailul roşu“ au fost operate importante îmbunătăţiri în 
procesul de producţie. Secţia de emailat vase a fost utilată cu linii 
moderne de fabricaţie, de mare randament, care asigură conti
nuitatea fluxului tehnologic, Au fost, astfel, asigurate condiţii mai 
bune de lucru pentru muncitori, obţinîndu-se totodată şi o spo

rire substanţială a productivităţii muncii

A d u n ă r i  p o p u la r e  î n  c o m u n e l e  s u b u r b a n e  
Ş e l i m b ă r ,  P o p l a c a ,  C r i s t i a n  ş i  R ă ş in a r i

Duminică, 23 noiembrie a.c., se vor ţine în căminele culturale 
din Şelimbăr, Poplaca, Cristian şi Răşinari adunări populare cu 
participarea deputaţilor şi a întregii obşti.

In cadrul acestor adunări vor fi analizate realizările edilitare 
şi gospodăreşti obţinute prin muncă patriotică şi' contribuţie vo
luntară în anul 1969 şi se vor fţxa obiectivele anului viitor pe 
linia dezvoltării urbanistice şi înfrumuseţării în continuare a 
acestor localităţi.

Conferinţe
Ing. Iulian Satran, cercetător 

ştiinţific de Ia Centrul de cal
cul economic şi cibernetică eco
nomică a susţinut ieri, la uzina 
„Independenţa“, prelegerea: 
„Sisteme şi mijloace de comu
nicaţii în întreprinderi“. Prele
gerea face parte din ciclul „Şti
inţa conducerii şi organizării 
producţiei“ prevăzută în progra
mul Universităţii populare şi 
s-a adresat inginerilor din eco
nomie.

Astăzi, 22 noiembrie, la ora 
18, în sala de conferinţe a Mu

zeului Brukenthal, va vorbi a- 
cad. Emil Pop despre: „Dimitrie 
Cantemir şi Academia din Ber
lin“. Expunerea va face referiri 
la unele documente inedite.

în cadrul activităţilor organi
zate de Casa de cultură a mu
nicipiului Sibiu, duminică 23 
noiembrie a.c., ora 10,00, la sa
la „Tineretului“, str. G-ral Ma- 
gheru nr. 18, va avea loc con
ferinţa Televiziunea în culori 
însoţită de proiecţii, prezentată 
de lectorul universitar ing. Paul 
Cristea, din Bucureşti.

Prin muncă patriotică
Acţiunile gospodăreşti ce se 

desfăşoră la Copşa Mică antre
nează un însemnat număr de 
cetăţeni. In afară de construi
rea de trotuare pe str. Colecti
viştilor, se întreprind lucrări 
pentru amenajarea mai multor 
străzi din cartierul nou, dintre

care: Nicovalei, Forjei, Mecani
cilor, prin prestarea de muncă 
patriotică. De remarcat este 
faptul că pînă în prezent va
loarea economiilor realizate 
prin muncă patriotică, in Cop
şa Mică, se ridică la 1 300 000 
lei.

x
*
X
*N
Ix

X
n
V.

\
X
\
X
I
X

*
X

!
X

I
X

*
X

I
X

IX
5
<
X
\
X

i
X
\
X
*
X
*
X
*
X
I
X
*
X

I
XIs
I
X

J



Pag. 2 ÍTRIBUNS 5IBTÜLTJÍ Ăm iî ÎÎ nr. 549,

Coloana 
d/verselo

D-ale lai Gsrilă
Cei mai friguroşi oameni se 

află la cooperativa „Arta Sibiu
lui“, la unitatea de pe str. Fau
rului. Concluziile s-au tras în 
urma unui pui de foc ce l-au 
făcut dumnealor, într-o sobă, şi' 
pe care l-au uitat aprins. Dar 
din pui a ieşit ditamai incendi
ul. Au ars 5 pogoane de acoperiş, 
un iugăr de planşeu, un motor 
electric. Şi multe altele au mai 
ars în valoare de circa zece mii 
lei. Ziceam că s-au ars multe 
altele, precum şi mulţi alţii... 
La pungă...

N-aţi văzut un 
meşter chefliu?
Profesorul Constantin Tatu 

se întorcea acasă, pe la ora 21. 
Tocmai trecea pe strada Mun
teniei (în Sibiu). La un moment 
dat s-a împiedicat de un obiect. 
L-a ridicat. La cîţiva paşi s-a 
lovit din nou, de altul. Şi uite 
aşa, ca în basmul cu dîrele de 
mălai, a mers o bună bucată de 
drum. în cele din urmă a găsit 
şi o servietă, după ce mai îna
inte adunase şi nişte haine pen
tru lucru. A mai mers el mult 
şi bine cu speranţa că va da şi 
de stăpîn. Dar acesta dispăruse. 
Cred că nu e greu de imaginat 
că respectivul se magnetizase 
zdravăn cu ţuicomicină. Au
zeam că s-ar fi găsit şi un pa
puc. Dar nu se ştie dacă era 
tot al lui sau al unui copil al 
cărui tată, „îngrijorat“, anunţa 
ieri faptul acesta. în  orice caz, 
meşterul păgubaş îşi va fi a- 
mintit că a făcut-o lată văzîn- 
du-se fără instrumente, pe care 
le găseşte la Liceul economic, 
unde poate nimeri cu precizie 
dacă îşi va ţine cîrma bine...

Calorinfernul 
din Sibiu-..

Facem abstracţie de cetăţenii 
din cartierul Hipodrom (Sibiu) 
în cauză. Acum ne referim nu
mai la locatarii de la noile 
blocuri din Ţiglarilor. Şi pen
tru unii din aceştia problema 
încălzirii a devenit mai mult 
decît... „centrală“. E vorba de 
calorinfernul care stă rece, de 
lemn-Tănase. Maistrul Telegaru 
le vinde promisiuni şi-i „roa
gă“ să nu-1 mai bată la cap. 
E şi normal. Ce are omul mai 
de preţ? Nici noi nu-1 bîzîim. 
Ne-a spus că asta e o chestie 
delicată, cu probe care pot du
ra şi un an de zile. Apropo! 
Năravurile or fi ţinînd mult? 
Credem că tot la rece se tra
tează. Atunci, să se judece ca 
atare...

Să se aplice legea!
Am fost solicitat de nişte lo

catari de pe strada Avram lán
cú, nr. 33, din Sibiu. Erau dis
peraţi. Se plîngeau că-şi iau lu
mea în cap din cauza unei co
locatare, Valeria Sobolevski. A- 
ceasta le face viaţa, imposibilă. 
Sfidează cele mai elementare 
legi ale bunei convieţuiri, ne- 
respectînd igiena... Mergînd la 
faţa locului, cele sesizate s-au 
confirmat. Ba, mai mult. Am 
aflat că Tribunalul a dat şi o 
sentinţă pentru evacuarea ce- 
tăţenei Sobolevski. Nu s-a 
schimbat nimic, întrucît ea a 
făcut recurs. Ce temei vrea să 
aducă, oare? Oricum, cei în 
drept, să aplice legea, cum scrie 
la carte!

Somnul morilor
Mai multe mii de cetăţeni ne 

jagă să transmitem întreprin- 
erii de morărit şi panificaţie 
in cadrul Direcţiei judeţene de 
îdustrie locală mii de felicitări 
entru extraordinara organizare 
iinţifică a producţiei. Cu a- 
eastă ocazie nu poate reproşa 
imeni că a ieşit făină de 
roastă calitate, din „picantul' 
lotiv că sublima activitate a
nor mori lipseşte „cu. de-
ivîrşire“. Morile de la Ocna 
ibiului şi Şura Mică sínt în 
lise. Conducerea întreprinderii 
nintite a tras focul numai pe 
irta sa. Cetăţenii bat drumu 
le de-a surda. Ar măcina la 
opîrcea, dar aici e moara dă- 
ipănată. Morarii coc în acest 
mp cărămidă. Morile macină 
ăienjeni, iar lumea arde pe jă- 
atic aşteptând o soluţie şi un 
rogram de lucru al morarilor, 
ar unul rezonabil... Nu de tă- 
iţe ...

Eubrică redactată de
m a r in  n iţ a

PERFECŢIONAREA Ş l DIVERSIFI
CAREA ACTIVITĂŢII CULTURALE

— de vorbă cu prof. Aurel Cotu, vicepreşedinte al Comitelului judeţean pentru cultură şi artă.

— M ai a les în  u ltim a  vrem e , în  u rm a aplicării 
creatoare a preved erilo r cuprinse  în  docum en te le  
C ongresului a l X -lea  al P.C.R. re ferito a re  la per
fecţionarea  m u n c ii ideologice şi cu ltura l-artis tice , 
via ţa  sp iritua lă  d in  ţa ra  noastră  a in tra t hotărît 
pe făgaşul un e i în n o iri s tructura le . In  acest cli
m at al e fervescen ţe i, m a i vech ile  stabiliri orga
niza torice treb u ie  asim ila te  spre o nouă perspec
tivă , superioară, de îm b u n ă tă ţire , în  consens cu 
cerin ţe le  evo lu ţie i d in  co nştiin ţe . D upă cum  a- 
testă  practica  m u n c ii cu ltura le , căm inele  n u  reu
şesc to td ea u n a  să a tingă p restig iu l unor ade
văra te  lăcaşe de  cu ltu ră , de  polarizare creatoare  
a tu tu ro r  energ iilor sp iritua le  d in  raza com u
nelor. D upă c ît  ş tim K de la în fiin ţa rea  lor, s-au  
păstra t aproape în  aceeaşi fo rm u lă  de  stru c tu ră  in 
ternă. C redeţi că acest reg im  organizatoric, destu l 
de s ta tic  a ltfe l, v in e  în  m o d u l cel m ai fe r ic it în  
în tîm p in a rea  n ecesită ţilo r actuale de cu ltu ră  din  
m ed iu l rural?

— Ţ in înd  seam a de  m o d ern izarea  şi p e rfec ţio n a rea  
ansam b lu lu i de m ijloace  o p e ran te  -în d ifu zarea  larg ă  a 
c u ltu rii, căm inele  n u  p o t co n tin u a  în  aceeaşi fo rm ă o r
gan iza to rică  a  a c tiv ită ţii lo r, s ta b ilită  în  cond iţiile  de 
acum  15—20 de  an i. în c ă  n u  s-au  ap lica t n iş te  m etode 
av an sa te  în  p ra c tic a  aces to r in s titu ţii, c a re  să  cores
p u n d ă  ca n iv e l a lto r  m ijloace  de  d ifu zare  a  cu ltu rii. 
S -a  p e trecu t, m ai a les în  u ltim u l tim p, u n  p roces v i
zib il de sp ecia lizare  şi in d iv id u a liza re  a  m a jo r ită ţii ca
n a le lo r  in fo rm ativ -ed u ca tiv e , ca re  s ín t la  în d em în a  ce
lu i m ai la rg  public . Mă re fe r  la  te lev iz iune , radio , presă, 
ed itu ri, in s titu ţii  p ro fes io n iste  de  a r tă , ia r  în  aces t con
te x t, căm inele  cu ltu ra le  n u  se  in teg rează  cu  u n  spe
c ific  b in e  s ta b ilit, c a re  să  le  co n fere  acel in te re s  ap a rte  
ce n u  po a te  f i sa tis făcu t p r in  ce le la lte  fo rm e am in tite . 
D acă m ă g îndesc b ine , t in e re tu l  poa te  u n eo ri a fla  un 
p lu s de a tra c ţie  p e n tru  o rg an izarea  u n o r  ac ţiu n i cu ca
ra c te r  de d es tin d e re , d a r  aces tea  s ín t in su fic ien te  p en 
t r u  a d ev ă ra ta  m en ire  a in s titu ţie i. Se ce re  o dozare 
pedagogică a ac ţiu n ilo r  cu  specific  d ife rit, a s tfe l în e ît 
pu b licu l să f ie  d eo p o triv ă  a tra s  de to a te  m ijloacele  
in stru c tiv -e d u ca tiv e  specifice  aşezăm in te lo r de cu ltu ră  de 
la  sa te . S a tisfac ţiile  sp ir itu a le  posib ile a fi transm ise  
p r in  căm ine tre b u ie  să se  r id ic e  la  n iv e lu l ce lo rla lte  
fo rm e am in tite .

— Vă re fe r iţi  la d iversificarea  fo rm elor sau la 
reconsiderarea de prin c ip iu  a organizării stru c
tu ra le  a in stitu ţie i?

Şi la  u n a  şi la  cea la ltă . Aş v re a  to tu ş i să accentuez 
că  este  necesară  o reg în d ire  a m en ir ii in s titu ţie i în 
aces t c lim at a l u n o r  r id ic a te  p re te n ţii. A num e, m ă 
gîndesc că a r  av ea  o efic ien ţă  m a i p ro n u n ţa tă , sporită , 
a c tiv ită ţile  de  „m icro -g rup“ , fo rm a t pe  baza  u n o r  a fi
n ită ţ i  in te lec tu a le  şi nu  după p rin c ip iu l b iro c ra tic  al 
u n u i n u m ă r  c a re  tre b u ie  a tin s . A ceste g ru p u ri re s tr în se  
de  lu c ru  a r  p e rm ite  a c tiv ită ţi izv o rîte  d in  în seşi nece
s ită ţile  su fle te ş ti şi p re fe rin ţe le  de cu ltu ră  a le  com po
n en ţilo r. S -a r p u tea  organ iza, în  fe lu l acesta , o ap ro 
p ie re  a p u b licu lu i de  v a lo ri m a i p re ten ţio ase , în  care 
să  p o a tă  d escoperi no i fru m u se ţi, sa tis fac ţii in te lec 
tu a le  alese. A ceasta  a r  depăşi p rin c ip iu l în v ech it al 
u n ifo rm izării p u b licu lu i şi a r  acce n tu a  asim ila rea  p re 
fe re n ţia lă  d e  cunoştin ţe . A s sp u n e  că se rea lizează  a s t
fe l o co in te resare  sp ir itu a lă  a  oam enilo r, pe  baza n e 
ces ită ţilo r  de  in fo rm a ţie  p e  c a re  aceştia  le  re s im t cu 
neces ita te . A c tiv ita tea  aceasta  n u  în seam nă o în g u sta re  
a  a r ie i de  cu p rin d e re  a d iv e rs ită ţii a specte lo r leg a te  de 
ac tiv ita tea  la  căm in. O are acest p rin c ip iu  n u  este  cel 
c a re  s tă  la  baza  şeză to rilo r p o p u la re  trad iţio n a le?

P e această  cale, se  p o a te  rea liza , cu  acelaşi spo rit 
in te re s , a t î t  o in fo rm a ţie  opera tiv ă , co tid iană , asupra  
even im en te lo r politice , o in fo rm are  d irec tă  a su p ra  un o r

m etode no i în  p rac tica  agricolă, o asim ilare  m ai accen
tu a tă  şi m a i rap id ă  a n o ţiu n ilo r  de  e tică , estetică , 
educaţie  ş tiin ţif ic ă , de com b ate re  a su p e rs tiţiilo r , de 
ce rce ta re  şi v a lo rifica re  a  zăcăm in te lo r fo lclo rice (co
lec ţii de ob iec te  de  a r tă  p opu lară , m uzee să teşti, p re 
lu c ra re a  fo lc lo ru lu i m uzical, co lecţii de  fo lc lo r lite ra r) 
etc.

— Ş tiu  că su s ţin e ţi ideea organizării unor clu
buri pe  lingă căm ine, acolo unde condiţiile  per
m it aceasta. A c tiv ita tea  prin  m icro -grupuri cre
deţi că treb u ie  ex tin să  şi la spec ificu l clubului?

— O a s tfe l de a c tiv ita te  se poa te  o rgan iza  excelent,
cu re z u lta te  n e aş tep ta te , c h ia r  în  cad ru l aces to r c luburi, 
pe c a re  le  g îndesc an im ate  de  in te lec tu a lii sa te lo r, de 
oam eni de  sp e c ia lita te  cu  fu n c ţie  o rg an iza to rică  şi m e
tod ică  în  această  d irec ţie . A stfel, în  aces t cad ru , pot 
fi fo losite  fo rm e  de  ac tiv ita te  p e n tru  ţă ra n ii  coopera
to ri (d iscuţii aplicative), p e n tru  gospodine (sfa tu ri de 
ig ienă  fam ilia lă , d e  ed u ca ţie  şi c re ş te re  a  copiilor, de 
bu n ă  g ospodărire  ş.a.), p e n tru  t in e re t (educaţie  es te 
tică, d iscu ţii cu  c a ra c te r  e tic, co m en ta rea  u n o r  m ici 
expoziţii etc.). A cestea d in  u rm ă, se p o t rea liza  p rin : 
d iscu ţii cu a u to r i d in  raza  ju d e ţu lu i ai u n o r c ă r ţi  noi 
ap ă ru te , co m en ta rea  u n o r  spectacole  de te a tru , con 
certe  au d ia te  în  com ună sau  v iz ionate  la  telev izor, d is
cu ta re a  şi an a liza rea  u n o r  tab lo u ri, cu  concursu l a u to 
r ilo r  sau  sp ecia liştilo r. I n tr -u n  asem enea cadru , tem ele 
po t fi m ai b in e  ilu s tra te  docum entar, p r iv in d  ch ia r  
sis tem atiza rea  localită ţii, is to ricu l acesteia, p rob lem e de 
persp ec tiv ă  în  g o spodărirea  com unei sau , sa tu lu i. In  a- 
ceas tă  m uncă, u n ită ţile  cu ltu ra le  n u  tre b u ie  p r i
v ite izolat, c i pe  baza  re la ţiilo r  de  v ec in ă ta te
şi de  ap ro p ie re  în  specific  local, a n tre n a re a  com ună 
poa te  f i rec ip ro c  av an ta jo asă , p r in  în su m area  m ijloace
lo r şi p r in  c ircu la ţia  d irec tă  a ex p erien ţe i pozitive. 
C ontăm  în  p rim u l r în d  pe  in iţia tiv a  loculu i, p e  pas iu 
nea  fo ru r ilo r  răsp u n ză to a re  d in  com ună, ca aceste  in 
te n ţii  ale n o as tre  să  fie  p re lu a te  şi ap lica te  c re a to r  în  
to a te  com unele ju d e ţu lu i nostru .

C adru l re s tr în s , ţ in în d  co n t de psihologia rezervei în 
fa ţa  m ai m u lto ra , p e rm ite  d iscu ţii m ai le je re , m ai sin 
cere  chiar,v a su p ra  ob iectu lu i, tem ei în  d iscu ţie . P recizez 
că n u  es te  v o rba  de scăd erea  n u m erică  a  p a rtic ip an 
ţilo r  la  v ia ţa  căm inu lu i, c i de o ad în c ire  a sp ec ia lită ţii 
în  m u n ca  cu  aceştia , p a ra le l cu  r id ic a re a  efic ien ţe i ac
ţiu n ilo r  în tre p rin se .

— E ste  în  in ten ţia  C o m ite tu lu i ju d e ţe a n  p en tru  
cu ltu ră  şi artă  aplicarea acestu i p rin c ip iu  orga
n iza toric  în  ac tiv ita tea  aşezăm in te lor de cu ltură  
d in  m ed iu l rural?

— S în tem  în  faza  de  d efin itiv a re  a u n u i p ro g ram  de 
lu c ru , c a re  p rev ed e  în  p rin c ip iu  ap lica rea  ide ilo r m ai 
sus expuse  p riv in d  m odern izarea  aces to r in s titu ţii. La 
rea liza rea  acestu ia  îş i v o r aduce co n tr ib u ţia  n u  num ai 
fo rţe le  in te lec tu a le  d in  a r ia  ju d e ţu lu i n o stru , ci îşi v o r 
da  concu rsu l şi p e rso n a lită ţi de  seam ă a le  c u ltu r ii  ro 
m âneşti. în c e rc ă r ile  n o as tre  în  aces t sens v o r f i  re a 
lizate , p e n tru  în cep u t, su b  t it lu  ex p erim en ta l, în tr-u n  
n u m ă r  de ap ro x im ativ  10 com une, p r in tre  ca re  M iercu
rea, Sadu, M icăsasa, C ristian , J in a , B azna, Ludoş, M er- 
ghindeal.

R e lu înd  p e  această  ca le  o tra d iţie  locală  tem ein ică  
p riv in d  ex p e rie n ţa  de  c u ltu ra liz a re  a m aselor, ne  g în - 
d im  că această  fază  pe c a re  v rem  s-o in s titu im  în  ac
tiv ita te a  c u ltu ra lă  de la  sa te  să o num im  sim bolic „T ri
b u n a  A stre i“. D esigur, p u tin ţa  de  gen era liza re  depinde 
de rezu lta te le  în c e rc ă rilo r  ex p erim en ta le , la  a  că ro r  
b u n ă  reu şită  con tăm  pe u n  ap o rt la rg , generos şi dezin
te re sa t al tu tu ro r  ce lo r c a re  p o t sp rijin i, pe  o rice  cale, 
p e rfe c ţio n a rea  m etodologică, o rgan iza to rică  şi de  con
ţ in u t  a  m u n cii c u ltu ra le  d in  m ed iu l ru ra l.

T IT U  POPESCU

sp o rt... sp o rt...
FOTBAL, CAMPIONATUL MUNICIPAL

k fost desemnată campioana 
de toamnă şi în seria a ll-a

O dată cu disputarea restanţelor 
din seria a Il-a a campionatului 
municipal, soldate în general cu 
rezultate scontate (Electrica Sibiu 
— Sticla Avrig 8—1 şi Stăruinţa 
Sibiu — Sticla Avrig 3—0), clasa
mentul turului arată astfel:

1. E lec trica  Sibiu
2. F lam u ra  roşie  C îrţa
3. I.R.U.M . Sibiu
4. S tă ru in ţa  S ibiu
5. U n irea  R uşi
6. S tic la  A vrig
7. F lam u ra  roşie  Sibiu
8. A v în ţu l M ohu

7 6 0 1 34— 8 12 
7 5 1 1  21— 8 11 
7 3 2 2 16—11 8 
7 3 2 2 14—11 
7 3 1 3  15—25 
7 2 1 4 7—17 
7 1 1 5  9—19 
7 1 0 6 6—23

Cu jocurile de duminică a luat 
sfîrşit şi turul „Cupei speranţelor“, 
competiţie disputată concomitent 
cu turiil campionatului municipal, 
urmînd a continua şi în primăva
ra anului 1970.

Pe primul loc în această compe
tiţie se află echipa A.S.A. Cibinul 
Sibiu, urmată de Unirea Ocna Si
biului şi Construcţii Sibiu; pe 
locurile următoare se situează Ba
lanţa Sibiu, Electrica Sibiu, Fla
mura roşie Cîrţa, Unirea Ruşi, 
Sticla Avrig etc.

Activitatea fotbalistică pe anul 
1969 în municipiul Sibiu nu a 
luat sfîrşit. La propunerea comi
siei de specialitate s-a instituit 
„Cupa 30 Decembrie“ pentru echi
pele orăşeneşti. Jocurile vor fi de 
2 reprize a 30 minute cu 5 minute 
pauză. Competiţia va debuta în 23 
noiembrie, pe terenul Electrica,

în clasa de artă decorativă de la Şcoala populară de artă din Sibiu, con
dusă de prof. Ion Cărămidar, Cornelia Lăscău, elevă, şi muncitorul 

Gheorghe Barbu se dedică — mai ales — sculpturii în lemn

Bilanţ  f i n a n c i a r  f avorabi l
(Urmare din pag. I)

comitetelor de direcţie din între
prinderi pentru realizarea şi de
păşirea plănuiţilor de producţie si 
desfacere. De asemenea, eforturile 
susţinute depuse de întreprinderi 
au fost sprijinite în această direc
ţie de organele bancare, prin pu
nerea la dispoziţie la timp a fon
durilor necesare, prin accelerarea 
decontărilor în vederea asigurării 
producţiei marfă vîndută şi înca
sată, prin identificarea şi mobili
zarea rezervelor existente în între
prinderi etc.

Rezultatele ar fi fost şi mai bu
ne dacă nu s-ar fi înregistrat o se
rie de cheltuieli neeconomicoase 
care, la cele 12 întreprinderi, ating 
o valoare de 4 842 mii lei. La a- 
ceastă sumă, cea mai mare contri
buţie au avut-o fabrica „Vitrome- 
tan“ — cu 1 476 mii lei — fabrica 
de piele şi încălţăminte „8 Mai“ 
— cU 858 mii lei —, uzinele tex
tile „Tîrnava“ — cu 616 mii lei —, 
uzina „Automecanica“ — cu 446 
mii lei.

Desigur că în cadrul întreprin
derilor medieşene există rezerve 
importante, impunîndu-se de aceea 
o preocupare perseverentă a comi
tetelor de direcţie precum şi a or
ganelor bancare şi financiare în di
recţia valorificării lor neîntîrziate.

Organele Băncii Naţionale, prin 
noile măsuri de îmbunătăţire _ a 
controlului ce se vor lua, prin 
contactul permanent pe care îl au 
cu unităţile economice, vor acţio
na în continuare cu şi mai multă 
iniţiativă şi exigenţă pentru înlă

turarea neajunsurilor în buna gos
podărire a mijloacelor materiale şi 
băneşti, mobilizarea rezervelor in
terne, reducerea cheltuielilor ne
productive, în vederea creşterii 
permanente a eficienţei economice.

V e te ra n  
al d a to r ie i

Munca stăruitoa
re le învinge pe 
toate! Iată credinţa 
pe care am ajuns să 
mi-o fixez definitiv 
în conştiinţă atunci 
cînd l-am cunoscut 
mai îndeaproape pe 
frezorul Nicolae Ar- 
meanu de la uzina 
„Balanţa“.

Poate că senti
mentul pe care 
l-am încercat în fa
ţa omului conştient 
de utilitatea muncii 
sale de zi cu zi a 
fost cu atît mai pro
fund cu cit imagi
nea pe care mi-o 
propusesem anterior 
corespundea aproa
pe întrutotul cu re
alitatea.

Pe veteranul da
toriei l-am găsit la 
locul său de muncă, 
preocupat de execu
tarea unor piese de 
bronz necesare ba
lanţelor care fac 
faimă uzinei. Freza 
universală ale cărei 
mişcări circulare sau 
rectilinii le stăpînea 
fără nici un fel de 
dificultate se supu
nea ascultătoare sub 
comenzile transmi
se de mîinile celui 
ce purta brăţara de 
aur a meseriei de 
mai bine de 36 de 
ani.

Nicolae Armeanu 
pornise singur prin 
1933 să deprindă

tainele modelării 
metalului într-un a- 
telier particular din 
Miercurea. Acolo, 
dintre mai multe 
meserii a îndrăgit-o 
pe cea de frezor. De 
atunci n-a mai pă
răsit-o niciodată. Pa
ralela dintre om şi 
fier s-a perpetuat 
imperturbabil în 
timp. Din 1939 lu
crează în uzina „Ba
lanţa“ fiind întot
deauna preţuit pen
tru corectitudinea şi 
seriozitatea sa. Deşi 
acum nuanţele de 
gri spre alb ale pă
rului său trădează 
cei cincizeci de ani 
ce-i poartă cu dem
nitate, acest munci
tor, care este unul 
dintre cei mai vechi 
frezori din „Balan
ţa“ îşi iubeşte tot a- 
tît de mult meseria 
ca şi atunci cînd şi-a 
ales-o. Cunoaşte ma
şinile de frezat la 
fel de bine cum îşi 
cunoaşte propriile 
mîini şi_ uneori lu
crează simultan pe 
trei maşini diferite. 
Meseria o consideră 
ca pe o artă pe care 
a reuşit să şi-o în
suşească la modul 
cel mai înalt.

Aşa cum am aflat 
de la colegii săi de 
muncă şi de la şeful 
secţiei unde lucrea
ză, ing. Dionisie

Săndei, Nicolae Ar
meanu este un e- 
xemplu de corecti
tudine în muncă şi 
în relaţiile cu cei
lalţi. Datorită fap
tului că este unul 
dintre cei mai buni 
meseriaşi, i se în
credinţează lucrări
le cele mai dificile 
şi care cer o execu
ţie ireproşabilă. 
Vreo douăzeci de 
generaţii de ucenici 
frezori" din uzina 
„Balanţa“ au învă
ţat de la el să iu
bească la fel de mult 
meseria ca şi cel 
care le-a încredinţat 
tainele ei.

Am stat de vorbă 
cu acest om. O ju
mătate de secol s-a 
scurs clipă cu clipă 
prin fiinţa lui dar, 
aşa cum am putut 
uşor să-mi dau sea
ma, inima i-a rămas 
tot tînără.

Cel ce-mi spunea 
cuvinte frumoase 
despre meseria în
drăgită a îndreptat 
spre mine o privire 
plină de încredere 
în forţele sale. Şi 
l-am crezut. L-am 
crezut din toată ini
ma pe cel ce repre
zenta pentru mine 
— şi va rămîne — 
un veteran al dato
riei împlinite.

NICOLAE PETRU

A N IV E R S A R I C IN E M A
!«i Se împlinesc 100 de ani de la 

naşterea lui André Gide, scriitor 
francez, laureat al Premiului No
bel (m. 1951).

•• 95 de ani de la naşterea lui 
Constantin Sandu-Aldea, agronom 
şi scriitor român (m. 1927).

T IM P U L
Soarele răsare la 7 h şi 20 m şi 

apune la 16 h şi 43 m. Vreme 
frumoasă, dar relativ răcoroasă, cu 
cerul mai mult senin. Vîntul va 
sufla slab din sectorul sud-vestic. 
Minimele vor fi cuprinse între mi
nus 3 şi minus 1 grad, iar maxi
mele vor oscila între 10 şi 12 
grade.

SIBIU: PACEA: Lupii albi (o- 
rele 9,00; 11,30; 14,00; 16,30,
19,00; 21,00); ARTA: My Fair 
Lady, seriile I şi II (orele 9,30; 
13,00; 16,30; 20,00); TINERETU
LUI: Profesioniştii (orele 10,00; 
12,00; 14,30; 16,30; 18,30; 20,30); 
7 NOIEMBRIE: Rio Bravo, seriile 
I şi II (orele 10,00; 14,00; 17,00; 
şi 20,00); INDEPENDENŢA: Ale
xandru cel fericit (orele 11,00; 
14.30; 16.30; 18,30; 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Paria 
(orele 9,00; 11,15; 14,00; 16,30; 
19,00; 21,15); TINERETULUI: Ca
valerii aerului (orele 10,00; 16,30; 
18,30; 20,30); UNIREA: Vremuri 
minunate la Spessart (orele 10,00, 
16,00; 18,00 şi 20,00).

CISNADIE; POPULAR: Ange
lica şi sultanul (orele 11,00; 14,00; 
16,00; 18,00 şi 20.00).

AGNITA: 8 MAI: Tinereţe fără 
bătrîneţe (orele 10,00; 16,00; 18,00 
şi 20,00).

după următorul program: ora 9,00 
A.S.A. Cibinul — Flamura roşie 
Sibiu, ora 10,10 Balanţa Sibiu — 
Stăruinţa Sibiu, ora 11,20 Electri
ca Sibiu — Unirea Ocna Sibiului, 
ora 12,30 Construcţii Sibiu — 
I.R.U.M. Sibiu. •

Organizarea competiţiei este în
credinţată echipei Electrica Sibiu, 
care va folosi o serie de jucători 
cu vechi state de serviciu în aso
ciaţie. Cu această ocazie veteranii 
îşi vor lua rămas bun de la popu
larul sport pe care l-au îndrăgit 
şi l-au practicat în cadrul acele
iaşi asociaţii sportive.

IOSIF ŞIMON
Şi

VASILE CIOLACU

Echipa condusă de comunistul 
loan Prodea din atelierul de mon
taj al uzinei „Independenţa“ din, 
Sibiu se străduieşte să termine pî- 
nă la sfîrşitul acestei luni un lot 
de 5 maşini de sablat tip Ţ.K.t.» 
utilaj destinat turnătoriilor de 

metal
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I.C.S.Textile-încălţăminte 
în colaborare cu

I. H. R. Sibiu
INVITĂ LA:

„PREZENTAREA MODELELOR 
PE M ANECHINE VII“,

care va avea loc duminică 23 noiembrie ora 12, 
în saloanele restaurantului „împăratul Romanilor“.
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Vinalcool Sibiu
ANGAJEAZĂ:

— 2 gestionari
Condiţiile prevăzute de legea în vigoare. Doritorii se 
vor prezenta la sediul întreprinderii, str. 1 Mai nr. 6, 
Sibiu.

I.R.U.M . Sibiu
ANGAJEAZĂ DE URGENŢĂ:

— un şef serv. aprovizionare-desfacere, 
cu îndeplinirea următoarelor condiţii:

— studii superioare şi 6 ani vechime în funcţii 
economice sau,

— studii medii şi 11 ani vechime în funcţii 
economice.

Informaţii se pot obţine la serviciul personal, 
str. I. S. Bach, nr. 4.

M ica p
Vînd Skoda 1 000 MB în stare perfectă. Sibiu str. Moscovei 62.

Vînd cort 4 persoane şi mobilă. Sibiu str. 1 Mai 12, Schuster.

Vînd urgent bibliotecă mare, birou mare, ambele foarte frumoase, 
vitrină combinată, fotolii cu măsuţă rotundă, dulapuri antice, recameu, 
fotoliu alonjabil, maşină de cusut „Adler“, radio cu picup, mobilier, 
bucătărie, biciclete „Hercules“, „Adler“, „Mifa“. Sibiu, str. Cibinului 5.

Vind FIAT 850. Sibiu, Tîrgul Finului 9.

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: 
Comedianţii, seriile I şi II (orele 
16,00 şi 19,30).

BAZNA BAI: Contesa Cosei (o-
rele 16,00 şi 19,30).

OCNA SIBIULUI: Cea mai fru
moasă (orele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Tarzan, omul junglei (orele 17,00 
şi 19,00).

C O N F E R IN Ţ E

20,45 Handbal masculin — Româ
nia — Franţa (repriza a Il-a) 
Transmisiune directă de la 
Timişoara.

21,15 O oră cu Alfred Hitchcock.
22.05 Parada vedetelor.
22,55 Telejurnalul de noapte,
23.05 Cintece lăutăreşti.
23,30 închiderea emisiunii.

La Casa de cultură a municipiu- 
ui Sibiu, str. G-ral Magheru nr. 18, 

ora 18,00, va avea loc conferinţa (în 
limba germană) Intelligenz und be- 
gabung. Prezintă prof. Edmund 
Jambreck, din Sighişoara.

S T A D IO N

T E L E V IZ IU N E

Cunoscuta actriţă Liz Taylor 
în filmul COMEDIANŢII

18.00 Deschiderea emisiunii.
Cheia oraşului — emisiune 
concurs. Participă echipele 
oraşelor Suceava şi Constan
ţa.

19.00 Telejurnalul de seară,
19,30 Reflector
19,45 Tele-enciclopedia.

FOTBAL — Sibiu: teren C.F.R., 
ora 14, Metalurgica Sibiu — Auto
mecanica Mediaş; teren Voinţa, o- 
ra 14, Metalul I.O.S. — Sparta 
Mediaş; Mediaş: teren Textila, ora 
14, Textila Mediaş — Progresul 
Sibiu; Tălmaciu: ora 14, Unirea 
Tălmaciu — Textila Cisnădie (toa
te în cadrul campionatului jude
ţean de seniori).

VOLEI — Sibiu: sala Şcolii spor
tive, ora 18,30, 7 Noiembrie Sibiu 
— Steaua roşie Sibiu (f) şi ora 
19,30, 7 Noiembrie Sibiu — Inde
pendenţa Sibiu (m) — ambele în 
cadrul campionatului judeţean de 
seniori.
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Este un adevăr uşor de argu
mentat, aşa cum a reieşit şi din 
raportul prezentat sesiunii, că vo
lumul desfacerilor de mărfuri că
tre populaţie a marcat o creştere 
mereu ascendentă. Orice compara
ţie obiectivă cu anii trecuţi ne 
poate demonstra acest lucru. Exis
tă o tradiţie comercială bună a 
acestor locuri pe care trebuie s-o 
păstrăm, s-o dezvoltăm. Au existat 
forme specifice de comerţ pe care 
le putem relua cu bune rezultate, 
cu convingerea că acestea, alături 
de eforturile de dezvoltare a re
ţelei comerciale pe care le-am fă
cut şi le facem sínt în măsură să 
conducă la o mai bună aprovizio
nare a populaţiei.

Dacă analizăm atent activitatea 
care se desfăşoară în unităţile 
noastre vom ajunge la convinge
rea că dispunem de un puternic 
detaşament de lucrători pentru ca
re solicitudinea faţă de cumpără- 
tóri, grija pentru o bună deservire 
a populaţiei este o regulă de frun
te a întregii lor activităţi. Este bi
ne să evidenţiem munca şi dărui

rea  acestor oameni dar să cerem 
«"R aceeaşi solicitudine faţă de pro- 
ftrcunerile şi opiniile lucrătorilor din 
r comerţ s-o dovedească toate ca

drele de conducere, de coordona
re care muncesc în acest sector. 
De altfel modul competent în care 
au fost abordate problemele co
merţului de către cei care au luat 
cuvîntul, buna cunoaştere a as
pectelor legate de aprovizionare 
sínt dovezi ale unei preocupări 
sporite din partea tuturor factori
lor de răspundere.

Au existat desigur greutăţi şi 
probleme de soluţionat în apro
vizionarea populaţiei. Acestea au 
fost amplificate de condiţiile vi
trege ale acestui an. Cu toate a- 
cestea avem create toate posibili
tăţile pentru ca populaţia să fie 
bine aprovizionată cu produse a- 
groalimentare. Au fost descoperite 
şi atrase la fondul de stat nume
roase cantităţi de produse prin ac
ţiunile întreprinse sub conducerea 
biroului Comitetului judeţean de 
partid, a Comitetului executiv. Nu 
e mai puţin adevărat că şi tova
răşii care lucrează în sectorul de 
achiziţii puteau face mai mult în 
această direcţie.

Pentru viitor este necesar să ne 
preocupe mai mult asigurarea cu 
mărfuri din producţie proprie. Cre
dem că hotărîrea ce o vom adop
ta, completată cu propunerile va

loroase care s-au făcut poate fi un 
punct de plecare bun pentru vii
tor.

Ceea ce trebuie avut în vedere 
de către organele de specialitate 

. este ca preocupările lor să fie mai 
în profunzime axate pe îndeplini
rea sarcinilor pe care le au, să 
colaboreze mai bine între ele, să 
acorde mai multă atenţie schim
bului de mărfuri dintre sat şi oraş. 
Vor trebui să se preocupe mai 
mult de reţeaua comercială rurală. 
Chiar industria noastră locală are 
multe posibilităţi de diversificare, 
de asigurare a producerii unei ga
me variate de mărfuri în serii 
mici care să contribuie la o apro
vizionare pe măsura cerinţelor. în 
plus, avem o industrie bine diver
sificată şi este necesar ca şi ea 
să participe din plin, nu doar cu 
promisiuni neonorate, la aprovizio
narea judeţului. Rezerve însemnate 
au întreprinderile agricole de stat 
şi acestea vor trebui atrase mai 
atent la diversificarea aprovizio
nării cu mărfuri agroalimentare.

Pe aceeaşi linie, a dezvoltării re
surselor locale, va trebui să mer
gem şi in satisfacerea consumuri
lor colective, mai ales că, în acest 
domeniu, nu va trebui decit să 
reluăm o experienţă cîştigată dar 
părăsită nejustificat.

Sintern întrutotul de acord cu 
cele ce s-au spus despre dezvolta
rea spaţiilor comerciale. Este util 
să nu ne gîndim numai la spaţii 
mari, la complexe impresionante 
ci să avem în vedere posibilităţile 
existente, să amenajăm chiar la 
parterul blocurilor pe care le con
struim, asemenea unităţi mici în 
care populaţia din jur să se poată 
aproviziona civilizat cu produse 
de strictă necesitate. în acest sens 
şi unităţile noastre de proiectare, 
tovarăşii care răspund şi conduc 
organismele tehnice trebuie să ai
bă un cuvînt de spus.

Va trebui, de asemenea, să stu
diem cu atenţie vadul comercial 
din municipii şi oraşe, dispunerea 
judicioasă a unităţilor în terito
riu pentru că şi sub acest aspect 
avem numeroase posibilităţi de 
îmbunătăţire. Şi pentru că vor
beam de posibilităţile de care dis
pune judeţul nostru este necesar 
să accentuăm că Uniunea jude
ţeană a cooperaţiei de consum, 
cei care se ocupă de achi
ziţii trebuie să contribuie mai 
mult decît pînă acum la aprovi
zionarea populaţiei.

în ceea ce priveşte dezvoltarea 
reţelei comerciale trebuie să ne 
preocupăm mai mult de darea în 
funcţiune la termen a unităţilor

pe care le construim, să evităm 
tărăgănările şi amînările pe care 
le-am putut constata adesea în 
trecut. Cred că este potrivit ca în 
cadrul întreprinderilor comerciale 
şi de alimentaţie publică, să se 
creeze grupe specializate în repa
rarea şi amenajarea spaţiilor de 
deservire ceea ce ar crea posibi
litatea unor intervenţii operative, 
posibilitatea soluţionării la timp a 
nevoilor reţelei.

TOVARĂŞI,
Aş dori să mă opresc în cîteva 

cuvinte asupra activităţii cadrelor 
care lucrează în comerţ. Aşa cum 
spuneam ceva mai înainte, dispu
nem de cadre pricepute, compe
tente cu pasiune pentru munca pe 
care o desfăşoară. Nu este însă 
mai puţin adevărat că au fost pro
movaţi în funcţii de conducere şi 
unii oameni pentru care comerţul 
nu este o vocaţie ci un refugiu. 
De cele mai multe ori afirmăm că 
este vorba de oameni cinstiţi, cu 
o conduită ireproşabilă. Cinstea 
este un criteriu fundamental dar 
ea nu conferă automat şi celelalte 
calităţi strict necesare unui bun 
lucrător din comerţ. Avem nevoie, 
cu alte cuvinte, de buni gospodari, 
de oameni care să posede acel 
simţ al comerţului, receptivi la ce
rinţele şi preferinţele cumpărăto
rilor, buni cunoscători ai activităţii 
de deservire a populaţiei. Fără a- 
semenea trăsături nu este de ima
ginat un comerţ modem, o deser
vire complexă şi diversificată.

Vor trebui să ne preocupe mai 
mult pregătirea profesională, şco
larizarea şi educarea lucrătorilor 
din acest domeniu. Ne este dat să 
întîlnim aspecte inadmisibile: vîn- 
zători care nu cunosc calităţile 
mărfurilor pe care le vînd sau, pur 
şi simplu, conţinutul unor cutii 
de conserve. Este clar pen
tru oricine şi trebuie să devină 
tot atît de clar pentru toţi cei in
vestiţi cu răspundere în reţeaua de 
aprovizionare a populaţiei, că ase
menea lipsuri grevează asupra re
alizărilor unităţilor noastre. De a- 
ceea este strict necesar să se facă 
mai mult şi mai bine pentru pre
gătirea cadrelor, pentru educarea 
lor.

Va trebui să combatem cu toată 
tăria manifestările de necinste, 
furturile din avutul obştesc. Este 
un fapt cunoscut că la sate închi
dem multe magazine pentru ase
menea motive. Au existat situaţii 
cînd 2—3 unităţi din aceeaşi co
mună au stat închise, locuitorii fi
ind nevoiţi să facă drumuri în lo
calităţile învecinate pentru a se a-

provizîona cu cele necesare. în fe
lul acesta, din cauza unor elemen
te necinstite, populaţia suferă nişte 
consecinţe pentru care nu are nici 
o vină. Credem că este şi datoria 
organelor de revizie şi control ca, 
în asemenea situaţii, să accelereze 
ritmul cercetărilor, al efectuării in
ventarelor pentru ca unităţile res
pective să-şi deschidă cit mai re
pede uşile pentru consumatori.

Aş dori să mă refer, în conti
nuare, la cîteva aspecte ale mun
cii cadrelor de conducere din re
ţeaua comercială a judeţului. Ne-a 
fost dat să constatăm că unii to
varăşi se postează pe poziţia găsi
rii cu orice preţ a unor „cauze o- 
biective" tocmai pentru a masca 
lipsa de preocupare, de iniţiativă. 
Trebuie să se înţeleagă bine că 
nu putem fi de acord cu o aseme
nea conduită. Faptele ne-au dove
dit că atunci cînd există o perma
nentă preocupare se găsesc nume
roase posibilităţi de satisfacere a 
cerinţelor populaţiei, numeroase 
resurse de aprovizionare. Exemplu 
stă faptul că şi în această toamnă 
printr-o acţiune coordonată de bi
roul Comitetului judeţean de par
tid s-a reuşit doar într-o săptă- 
mînă să se dubleze cantitatea de 
cartofi achiziţionată astfel incit azi 
avem însilozată o cantitate care a- 
sigură întreg consumul populaţiei 
pînă Ia noua recoltă. Iată deci 
cum, atunci cînd se acţionează cu 
hotărîre şi spirit de răspundere, 
pot fi obţinute rezultate remarca
bile. Pentru aceasta este însă ne
cesară o muncă susţinută, este ne
cesar ca cei răspunzători să se de
plaseze mai mult în mijlocul oa
menilor, să-i consulte, să le ceară 
sprijinul, părerea. Prezenţa în 
mijlocul celor care produc, atenţia 
ce se cere acordată opiniilor lor 
sîht la urma urmei aspecte inse
parabile ale muncii de conducere, 
exemple vii pe care zi de zi ni le 
furnizează stilul de muncă al con
ducerii noastre de partid şi de 
stat.

Sínt încă şi situaţii cînd tova
răşii din conducerea organelor ju
deţene stabilesc măsuri judicioa
se, bine aprofundate dar controlul 
aplicării acestora, al îndeplinirii 
măsurilor lasă de dorit ca şi cum 
acest aspect al muncii nu le-ar a- 
parţine.

Aş dori, în încheiere, să fac a- 
pel la toţi tovarăşii din comitetele 
executive ale consiliilor populare 
de la judeţ pînă la comune să se 
preocupe în permanenţă de aspec
tele legate de buna aprovizionare 
a oamenilor muncii din oraşele şi 
comunele judeţului. întreprinderi

le şi organizaţiile comerciale dis
pun de un bogat sortiment de 
mărfuri. Avem posibilităţi să mai 
aducem şi, cu certitudine, popu
laţia va fi asigurată din ce în ce 
mai bine cu mărfurile solicitate, 

îmi exprim ferma convingere că 
sarcina stabilită de Congresul al 
X-lea al partidului nostru de a 
creşte volumul desfacerii mărfuri
lor cu 30—35 la sută va fi reali
zată şi în judeţul Sibiu.

Sesiunea a adoptat, apoi, pe ar
ticole, hotărîrea cu privire la îm
bunătăţirea aprovizionării popu
laţiei din judeţ şi a activităţii des
făşurate de organizaţiile comer
ciale.

In continuare, pe marginea in
formării de la punctul doi al or
dinii de zi, au luat cuvîntul depu
taţii Macarie Popa, directorul în
treprinderii judeţene de construcţii 
Sibiu, şi Constantin Lotreanu, pri
marul comunei Tălmaciu.

La punctul trei al ordinii de zi, 
sesiunea a ratificat deciziile ela
borate de Comitetul executiv în 
perioada care a trecut de la se
siunea precedentă pînă în prezent.

Deputatul Nicolae Mălău, pre
şedintele comisiei permanente ju- 
ridică-administrativă, a prezentat 
apoi proiectul de hotărîre privitor 
la asigurarea tuturor condiţiilor 
necesare bunei desfăşurări a cir
culaţiei pe drumurile publice în 
perioada de iarnă şi primăvară.

Sesiunea a adoptat, pe articole, 
proiectul propus.

Trecîndu-se la următorul punct 
al ordinii de zi, privitor la unele 
măsuri organizatorice, sesiunea a 
revocat, prin vot secret, din func
ţia de vicepreşedinte şi membru al 
Comitetului executiv al Consiliu
lui popular judeţean pe tov. Ilie 
Cătoiu. Pe baza hotărîrii Ministe
rului Agriculturii şi Silviculturii, 
sesiunea l-a revocat şi din funcţia 
de director al Direcţiei agricole 
judeţene.

Ca vicepreşedinte şi membru al 
Comitetului executiv al Consiliu
lui popular judeţean a fost ales, 
prin vot secret, tov. Mihail Tiller. 
Sesiunea l-a numit pe tov. Mihail 
Tiller director al Direcţiei agri
cole judeţene.

In încheierea lucrărilor sesiunii, 
tovarăşul Richard Winter a pre
zentat o serie de sarcini ce stau 
în faţa consiliilor populare, depu
taţilor şi tuturor oamenilor mun
cii din judeţ, atît în perioada ac
tuală cît şi în primele luni ale a- 
nului viitor.

Raportul Comitetului 
executiv

a s u p r a  a c t i v i t ă ţ i i  o r g a n i z a 

ţ i i l o r  c o m e r c i a l e  d i n  j u d e ţ  

p e n t r u  b u n a  a p r o v i z i o n a r e  

ş i  d e s e r v i r e  a  p o p u l a ţ i e i
(Urmare din pag. I)

1 *' A
Este cunoscut că o mare influ

enţă asupra volumului desfacerii 
o au cadrele de lucrători din co
merţ. Din acest punct de vedere 
se poate aprecia că există un fond 
bun de cadre în comerţul nostru, 
dar nu trebuie neglijate atitudi
nile de pasivitate faţă de cumpă
rător, lipsa de amabilitate a unor 
vînzâtori care nu oferă în mod ac
tiv mărfurile existente, ceea ce fa
ce ca mulţi consumatori să intre 
în magazine şi să plece fără să 
cumpere nimic. Aceasta determi
nă ca, în cele din urmă, o serie de 
mărfuri să se învechească şi să 
devină, în mod nejustificat „greu 
vandabile", să blocheze spaţiile, să 
necesite fonduri pentru creditare 
sau reduceri de preţ.

Ca atare este nevoie să se acor
de cea mai mare atenţie pregătirii 
profesionale a cadrelor din comerţ, 
educării multilaterale a acestora,, 
controlului permanent asupra mtn 
dului cum îşi desfăşoară activita
tea.

O atenţie deosebită va trebui să 
se acorde, începînd încă cu anul 
1970, asigurării necesarului de le
gume şi zarzavaturi pentru apro
vizionarea populaţiei judeţului. A- 
nalizîndu-se, de către organul ju
deţean de partid şi comitetul exe
cutiv al Consiliului popular jude
ţean, posibilităţile de asigurare de 
pe plan local a unor cantităţi spo
rite de legume şi zarzavaturi încă 
din anul viitor, s-au stabilit o se
rie de sarcini întreprinderilor a-

Din c u v în tu l p a rtic ip a n ţilo r
COSTICA PORIME: In Me

diaş, cu toate greutăţile întîm- 
pinate în acest an, aprovizio
narea şi deservirea populaţiei 
s-a realizat în general bine. Ac
tivitatea comercială mai întâm
pină însă o serie de greutăţi ge
nerate în mare parte de cauze 
subiective. In repetate rînduri 
sínt anulate anumite repartiţii 
de produse care se anunţă tîr- 
ziu unităţilor primitoare punîn- 
du-le astfel în imposibilitatea 
de a-şi compensa planul cu alte 
mărfuri sau din alte surse. Pe 
de o parte, acest fapt dereglea
ză ritmicitatea aprovizionării 
creînd goluri în gama sorti- _ 
mentală, iar pe de altă parte 
contribuie la aglomerarea cu 
mărfuri greu vandabile.

Pentru realizarea unui co
merţ civilizat pot fi folosite cu 
eficienţă maximă pentru mo
dernizarea deservirii populaţiei 
fondurile de mică mecanizare 
însă în acest sens există o sla
bă preocupare a organelor de 
specialitate.

La Mediaş se impune preg
nant crearea unor noi vaduri 
comerciale în cartierele aglo
merate, de preferinţă prin con
strucţia unor complexe comer
ciale. De asemenea, se cere re- 
vitalizat comerţul ambulant —- 
formă ce s-a dovedit foarte 
eficace. Numai în Mediaş s-au 
realizat, prin comerţ ambulant, 
peste nouă milioane lei.

O problemă care trebuie să 
stea în atenţia Consiliului popu
lar judeţean şi a organelor de 
specialitate o constituie valori
ficarea rezervelor interne loca
le — cariere de piatră şi rîuri, 
pentru balast, păduri, pentru 
lemn de construcţie din căză
turi etc.

In continuare deputatul Cos- 
tică Porime subliniază necesi
tatea lărgirii formelor de edu
caţie profesională a lucrătorilor 
din comerţ, a realizării unui 
control preventiv mai eficient 
pentru evitarea cazurilor de 
sustrageri din avutul obştesc,

CONSTANTIN BUZDUGHI- 
NA: Consiliul popular al muni
cipiului Sibiu s-a preocupat de 
aprovizionarea populaţiei cu 
mărfurile agroalimentare soli
citate. Pentru perioada care ur
mează necesarul de consum este 
de pe acum asigurat.

Pentru lărgirea activităţii, 
s-au luat măsuri de deschidere 
a unor noi vaduri comerciale 
prin construirea de noi unităţi 
şi complex^ dq _ Seseryirq ~

populaţiei în suburbia Guşteri- 
ţa, Piaţa Gării, cartierele Calea 
Dumbrăvii, Ştefan cel Mare.

Se mai întîmpină încă greu
tăţi din partea întreprinderilor 
care trebuie să realizeze ame
najările interioare necesare în 
unele unităţi, de exemplu ma
gazinele de pe străzile Lupeni 
şi Calea Dumbrăvii, deşi sînt 
gata, nu pot intra în funcţiune 
tocmai din cauza amintită.

Organele de resort trebuie să 
se preocupe mai intens de pre
gătirea cadrelor pentru comerţ, 
deoarece în prezent unele ma
gazine ca cel din Calea Poplă- 
cii stau închise din lipsă de 
vînzători şi gestionari.

Pe viitor Direcţia comercială 
trebuie să revizuiască reţeaua 
localurilor cu regim de catego
ria I î'ntrucît din cele incluse 
în această categorie foarte pu
ţine satisfac cerinţele de con
fort prevăzute. Se cere de ase
menea revizuirea esteticii exte
rioare a unităţilor comerciale.

NICOLAE IVANUŞ: In prea 
mică măsură sínt valorificate 
bazinele legumicole, de tradiţie, 
limitrofe ale Sibiului, cum sínt 
cele de la Guşteriţa, Turnişor, 
Bungard şi Şelimbăr.

Se observă în ultimul timp 
în comerţul sibian o slabă pre
ocupare pentru lărgirea gamei 
sortimentale a produselor de 
larg consum — mai ales pentru 
copii şi femei. Acum în sezonul 
de toamnă şi în preajma iernii 
lipsesc din magazine cismu- 
liţe, în special cele de cali
tate mai bună, deşi acest arti
col se găseşte în magazinele al
tor oraşe din alte judeţe.

VASÎLE HANZU: La Cisnă- 
die, punctul nevralgic în co
merţ este ritmicitatea aprovizi
onării, lucru care a făcut ca 
magazinul Alimentara să se 
prezinte la ora actuală cu o ne- 
realizare la planul de casă de 
două milioane. Cu atît mai de 
neînţeles este aceasta cu cît 
mărfuri au existat, chiar dacă 
în cantităţi mai miri, la depozi
tele din Sibiu.

Pentru oraşul Cisnădie, con
struirea unui complex meşteşu
găresc ar rezolva o mare gamă 
a cerinţelor de servicii către 
populaţie, cu atît mai mult cu 
cît aici există şi o tradiţie în 
acest sens.

DUMITRU SUCIU: Fără res
pectarea cerinţelor de igienă nu 
poate fi asigurat un comerţ ci
vilizat. Lipsa preocupărilor în 
acest sens din partea unor con
ducători de unităţi afectează îrţ 
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tea populaţiei dar şi realizarea 
planului de vînzare îndepărtînd 
cumpărătorii. Este de neadmis 
situaţia în care organele sanita
re au fost obligate, pentru im
punerea unui regim igienico-sa- 
nitar corespunzător să recurgă 
la închiderea unor unităţi co
merciale. De asemenea, în a- 
cest an au fost aplicate 800 de 
amenzi pentru nerespectarea re
gulilor de igienă. Se observă în
să că pentru unii lucrători din 
comerţ aplicarea acestor sanc
ţiuni nu are nici un efect. Pen
tru aceştia se cere intervenţia 
severă a organelor cărora le 
sínt subordonaţi. Tot în acest 
sens se impune o activitate sus
ţinută pe linia instrucţiei şi e- 
ducaţiei profesionale, a cunoaş
terii şi asigurării superioare a 
atributelor civilizaţiei în co
merţul din judeţul nostru.

GHEORGHE RADU: Datori
tă afluxului mare al oamenilor 
veniţi la odihnă, mai ales în se
zonul cald, în Ocna Sibiului se 
cere mai mult dinamism în a- 
provizionarea cu cele mai va
riate mărfuri. In acest an au 
lipsit foarte des cele mai soli
citate articole, în special răcori
toarele, deşi acestea au existat 
în depozite din abundenţă.

Unităţile existente în prezent 
sínt nesatisfăcătoare din toate 
punctele de vedere (deservire, 
volum, întreţinerea clădirilor, 
diversificare sortimentală etc.).

Pentru anii următori con
strucţia unui hotel, amenajarea 
„La lacuri“ a unui camping, 
înmulţirea numărului de chioş
curi, amenajarea unei grădini de 
vară sínt cerinţe cu totul justi
ficate.

ION MUNTEANU: Activita
tea de deservire civilizată a 
populaţiei şi în general activi
tatea comercială din judeţul 
nostru a primit un sprijin sub
stanţial din partea celor 246 e- 
chipe de control obştesc. Supă
rător este însă faptul că sesiză
rile, observaţiile, propunerile a- 
cestora sínt în multe cazuri 
tratate cu superficialitate, li se 
dau rezolvări formale, inefici
ente.

PETRU PORUMB ACE ANU: 
Pe viitor, pentru organele de 
resort din Mediaş principala 
preocupare va fi aceea de creş
tere a numărului de unităţi co
merciale, de asigurare a unor 
condiţii funcţionale optime a la
boratoarelor, care în prezent 
sínt în mare măsură necores
punzătoare.

Mediaşul este cotat ca punct 
turistic, dar pînă acum n-a reu

şit — şi în această privinţă 
trebuie ajutat de organele ju
deţene — să se ridice pe linie 
comercială la nivelul localităţi
lor considerate astfel.

ION DAN: Au fost şi cazuri 
cînd diverse mărfuri, chiar din
tre cele mai solicitate, au stat 
în depozite uneori pînă la de
gradare. Desigur că pe lingă 
lipsa unor spaţii corespunzătoa
re de depozitare — cauză obiec
tivă — la aceasta a contribuit 
şi neglijenţa celor care răspund 
de bunul mers al activităţii co
merciale.

Pentru perioada care urmea
ză au fost luate măsuri de a- 
sigurare, conform necesităţilor, 
a unor cantităţi corespunzătoa
re de mărfuri.

SIMION D. CISTEANU: Re
venim asupra unor sesizări fă
cute şi cu alte ocazii — expe
dierea de mărfuri în ambalaje 
necorespunzătoare şi nejudicios 
dozate, fapt care îngreunează 
manipularea acestora.

Pentru perioada următoare, 
în vederea asigurării unei depo
zitări corespunzătoare a produ
selor agroalimentare, activitatea 
organelor răspunzătoare de pro
blemele comerciale trebuie să 
se concentreze spre amenajarea 
şi construirea de spaţii cu a- 
ceastă destinaţie.

IOAN INCEU: Se impune, pe 
viitor, o repartiţie mai raţiona
lă a mărfurilor, în special a 
produselor alimentare, ţinîndu- 
se cont nu numai de numărul 
populaţiei ci şi de puterea de 
cumpărare, de condiţiile, mediul 
de muncă al acesteia. Centrul 
industrial Copşa Mică, prin spe
cificul producţiei sale generatoa
re de noxe, solicită în acest 
sens o atenţie deosebită.

NICOLAE HURBEAN: După 
ce a dat răspuns unor probleme 
ridicate în discuţiile ce s-au 
purtat în legătură cu aprovizio
narea, deservirea populaţiei şi, 
în general, cu activitatea orga
nizaţiilor comerciale din jude
ţul nostru, s-a referit pe larg 
la mele aspecte actuale ale co
merţului sibian.

Pînă în prezent au fost asi
gurate cantităţi sporite de ali
mente şi fructe chiar peste pre
vederi. Populaţia din judeţ nu 
va duce lipsă de principalele 
produse solicitate: cartofi, făi
nă, ulei, preparate din came, 
fructe etc. Trebuie subliniat 
deci faptul că este rezolvată la 
modul corespunzător problema 
fondului de marfă.

Se constată deficienţe însă pe 
linia aprovizionării populaţiei

cu materiale de construcţie, mai 
ales material lemnos. Organul 
silvic şi Direcţia comercială tre
buie să-şi îmbunătăţească acti
vitatea, să-şi organizeze mai bi
ne munca în sensul valorificării 
la maximum a resurselor locale.

Tot pe linia îmbunătăţirii ac
tivităţii sub aspect organizato
ric, se cere perfectarea relaţii
lor cumpărător-producător, res
pectiv organizaţie comercială — 
cooperativă agricolă de produc
ţie prin instaurarea unei disci
pline ferme în respectarea con
tractelor din punct de vedere al 
calităţii, cantităţii şi termenu
lui de furnizare.

MACARIE POPA: Activitatea 
din construcţii suferă mai ales 
în latura proiectării. Se consta
tă mari întîrzieri la realizarea

proiectelor. Repartiţia de mate
riale se face încă destul de de
fectuos. S-a făcut prea puţin 
pînă în prezent pentru asigura
rea unor condiţii optime de 
muncă pe şantiere, fapt care a 
influenţat într-o oarecare mă
sură asupra stării disciplinare 
a muncitorilor constructori.

Prin măsurile luate recent —• 
îmbunătăţirea condiţiilor de 
muncă de pe şantiere şi a re
tribuţiei muncii — se asigură 
realizarea integrală a sarcinilor 
şi angajamentelor luate. Pînă la 
1 decembrie a.c. planul con
strucţii de locuinţe va fi înde
plinit. De asemenea, se vg îm
bunătăţi simţitor calitatea lu
crărilor, în special a celor de 
instalaţii care au generat cele 
mai multe reclamaţii.

gricole de stat şi cooperativelor a- 
gricole de producţie, care vor con
duce la obţinerea a circa 16—■ 
37 000 tone produse de grădină, 
întreprinderile agricole de stat Si
biu, Mediaş şi Dumbrăveni vor, 
trebui să folosească cu maximum 
de eficienţă cele 245 ha destinata 
unor grădini de legume şi zar
zavaturi în jurul acestor oraşe, 
pentru a putea obţine cel puţin 
5 000 tone produse de grădină în 
plus în anul viitor, urmîtid ca, 
prin folosirea intensivă a acestor 
terenuri şi extinderea culturilor în 
livezi, să se atingă în viitor circa 
.7—8 000 tone.

Organele judeţene agricole şi 
comitetele executive ale consiliilor 
populare municipale, orăşeneşti şi 
comunale, au datoria să urmăreas
că încă din toamna aceasta, ca toa
te sarcinile din planurile C.A.P.- 
urilor pentru grădinile de legu
me şi zarzavaturi să aibă condiţii 
de realizare, astfel ca cele 11 000 
tone de legume contractate cu sta
tul pe anul 1970 să intre în fon
dul de stat.

Paralel cu aceste măsuri care 
vor asigura în anul următor, ini 
mare parte, necesarul judeţului, 
va trebui studiată posibilitatea ca, 
începînd cu anul 1971, producţia 
legumicolă să fie concentrată în 
principal intr-un număr de uni
tăţi agricole specializate, situate 
în zonele orăşeneşti şi preorăşe
neşti ale judeţului, zone cu tradi
ţii în cultura legumelor.

Creşterea puterii de cumpărare 
a populaţiei şi modificările care 
au loc în modul de viaţă al oame
nilor fac să apară, în mod firesc,, 
o sporire a exigenţelor cumpără
torilor faţă de nivelul activităţii! 
comerciale. Consumatorii cer să fie 
bine serviţi, să nu piardă timp 
în unităţile comerciale, aşteptînd 
la rînd sau mergînd de la un ma4 
gazin la altul în căutarea mărfuri-J 
lor pe care doresc să le cumperej 
De aceea, o problemă centrală! 
pentru dezvoltarea mai departe a  
comerţului, pentru asigurarea 
creşterii prevăzute în planul de 
perspectivă a volumului desface
rilor o constituie organizarea unei 
aprovizionări ritmice şi variate ca 
sortiment, dezvoltarea reţelei de 
magazine şi modernizarea întregii 
activităţi comerciale.

Urmărind realizarea măsurilor, 
care s-au propus şi care vin să a- 
sigure îndeplinirea condiţiilor pen-, 
tru îmbunătăţirea activităţii co- . 
merciale, Consiliul popular jude
ţean va putea crea premisele pen
tru traducerea In fapt a sarcinilor, 
ce revin acestui sector importând 
de activitate, contribuind prin a- 
ceasta la ridicarea necontenită a 
nivelului de trai al populaţiei.

(Text prescurtat. Prescurtările
aparţin redacţiei).

M O T Ă R f R E
(Urmare din pag. I)

ducerea lor în fabricaţie de către întreprinderile 
subordonate, încă din anul 1970.

ART. 6. Comitetul executiv al Consiliului popu
lar judeţean Sibiu va lua măsuri ca pînă la data de 
25 noiembrie a.c. să se termine operaţiunile de insilo- 
zare, semiindustrializare şi aprovizionare a consu
murilor colective, cu toate produsele agroalimentare 
necesare, pe baza graficelor Întocmite, urmind ca 
pînă la acest termen I.J.L.F.-ul să mal livreze 210 
tone cartofi, 98 tone ceapă, 150 tone fasole, 203 to
ne rădăcinoase, 180 tone varză, 135 tone diverse le
gume şi 75 tone fructe.

Comitetul executiv al Consiliului popular jude
ţean va lua măsuri, în continuare, pentru acope
rirea fondului de legume şi zarzavaturi pînă la ni
velul necesarului, prin mutaţii şi achiziţii din alte 
judeţe, pe bază de repartiţii şi relaţii directe.

Se vor întreprinde acţiuni în toate satele jude
ţului pentru atragerea unor cantităţi suplimentare 
de produse agricole la fondul central al statului, 
prin achiziţii.

ART. 7. Comitetul executiv al Consiliului popu
lar judeţean va lua măsuri ca, prin unităţile agri
cole, să se realizeze în anul 1970 un volum de le
gume şi zarzavaturi de minimum 16 000 tone, din 
care: 4 063 tone ceapă, 2 640 tone cartofi timpurii 
şi de vară, 4 392 tone varză, 2 935 tone rădăcinoase, 
4 500 tone roşii, 930 tone fasole uscată, 9 900 tone 
diverse legume, din care: 1452 tone castraveţi, 
800 tone vinete, 1550 tone ardei gras, 1060 tone 
gogoşari, 300 tone ridichi ş.a., conform necesarului 
întocmit.

Pentru aceasta, se va revedea planificarea sorti
mentală a producerii legumelor şi zarzavaturilor, 
conform necesarului întocmit şi se va studia posi
bilitatea concentrării producţiei în funcţie de con
diţii şi tradiţii, în unităţile agricole orăşeneşti şi 
preorăşeneşti.

ART. 8. Pînă la data de 10 decembrie a.c., Co
mitetul executiv va stabili, cu organele agricole.

suprafaţa de 300 ha necesare pentru amplasare?» 
grădinilor de legume şi zarzavaturi, în cadrul I.A.S, 
Sibiu, Mediaş şi Dumbrăveni, astfel ca în anul 197« 
aceste unităţi să producă minimum 5 000 tone pro
duse pentru fondul central al statului. în comple
tare, vor fi folosite spaţiile existente în livezile dd| 
pomi fructiferi, pentru cultivarea unor legume tim
purii.

Comitetul executiv va acorda tot Sprijinul I.A.S, 
Dumbrăveni pentru obţinerea, In anul 1970, a fonJ 
durilor necesare începerii lucrărilor pentru construit 
rea celor 50 hectare sere. 1

ART. 9. Comitetul executiv, prin organele saleJ 
va lua măsuri ca în unităţile agricole producătoarei 
de cartofi să se asigure, pînă la data de 20 decem-j 
brie a.c., cantitatea de cartofi de sămînţă necesară? 
producerii a cel puţin 2 600 tone cartofi timpuriii 
şi de vară.

Direcţia agricolă judeţeană, în anul 1970, va or
ganiza în cel puţin cinci unităţi agricole, producţia 
de ciuperci.

Pînă Ia data de 15 decembrie, Direcţia agricolă 
judeţeană va studia şi prezenta Comitetului execu
tiv măsuri pentru amenajarea de eleştee de peşte 
în zona Sibiului, Mediaşului şi Agnitei, precum şi 
măsuri pentru repopularea nurilor şi a lacurilor 
care corespund acestui scop.

ART. 10. în vederea valorificării superioare a în
tregii producţii de legume şi zarzavaturi din judeţ, 
se va termina pînă la 1 ianuarie 1970 S.T.E.-ul pen
tru construirea în municipiul Sibiu a unui depozit 
cu o capacitate de minimum 5 000 m p din care 
500 m p spaţii frigorifice.

Pînă Ia sfîrşitul semestrului 1/1970 va fi dată 
în funcţiune la Dumbrăveni o linie pentru deshi
dratarea şi semiindustrializarea produselor agricole.

ART. II. Comitetul executiv, prin organele de 
specialitate, va lua măsuri ca pentru trimestrul IV 
1969 şi anul 1970 să se obţină întregul fond de 
marfă stabilit pe baza necesarelor întocmite.

PREŞEDINTE, 
RICHARD WINTER
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O.N.U Adoptarea unor 
proiecte de rezoluţie

New York — Corespondentul 
Agerpres, C. Alexandroaie trans
mite: Adunarea Generală a O.N.U. 
a abordat punctul „Cooperarea 
dintre Naţiunile Unite şi Organi
zaţia Unităţii Africane“. Plenarei 
i-au fost supuse „manifestul asu
pra Africii de sud“, cunoscut şi 
sub numele de „manifestul de la 
Lusaka“ şi un proiect de rezoluţie 
semnat de 45 de state afro-asia- 
tice.

In acest ultim document se ce
re, în esenţă, Adunării Generale 
să recomande manifestul atenţiei 
tuturor statelor lumii şi să rea
firme hotărîrea O.N.U. de a ac
ţiona în cooperare cu O.U.A. în 
vederea soluţionării situaţiei grave 
din Africa de sud.

Manifestul de la Lusaka a fost 
adoptat în septembrie a.c. de şefii 
de state şi guverne africane mem
bre ale Organizaţiei Unităţii Afri
cane.

Documentul relevă că statele 
libere ale Africii preferă calea ne
gocierilor pentru eradicarea ulti
melor enclave ale apartheidului, 
rasismului şi colonialismului de pe 
continentul negru. Dar atîta timp 
cît cei ce promovează astfel de 
politici inumane se opun oricăror 
schimbări pe cale paşnică, nu exis
tă altă alternativă decit aceea de 
a acorda popoarelor subjugate ori
ce fel de ajutor posibil în lupta 
lor justă pentru eliberare.

In cadrul ultimelor şedinţe, re
zervate dp Adunarea Generală 
dezbaterii acestei importante pro- 
bleme, au luat cuvîntul peste 35 
de reprezentanţi ai statelor* care 
au subliniat însemnătatea deose
bită a manifestului.

Luînd cuvîntul la dezbateri, re
prezentantul României, Constantin 
Ene, a dat o înaltă preţuire prin
cipiilor înscrise în manifest, ară- 
tînd că acestea exprimă preocupa
rea legitimă a statelor membre

ale O.U.A. de a se pune capăt 
odată pentru totdeauna regimului 
colonialist anacronic implantat în 
sudul continentului african, ex
ploatării, umilinţelor şi suferinţe
lor în care trăiesc popoarele din 
această regiune a lumii.

Vorbitorul a subliniat că în ba
za principiilor politicii externe a 
României şi a solidarităţii sale 
permanente cu lupta popoarelor 
pentru dobîndirea independenţei 
lor, contra imperialismului, colo
nialismului şi neocolonialismului, 
ţara noastră răspunde pozitiv la 
apelul lansat în manifest şi va 

* contribui, în măsura posibilităţi
lor sale, la triumful cauzei înscri
se în manifest. România dă o înal
tă apreciere reafirmării în docu
mentul de faţă a legitimităţii lup
tei mişcărilor de eliberare naţiona
lă, a dreptului sacru al popoarelor 
la o existenţă liberă şi suverană, 
a luptei lor pentru cucerirea li
bertăţii şi independenţei.

In încheiere, reprezentantul ţă
rii noastre a declarat că Románia 
sprijină cu fermitate, ca şi în tre
cut, lupta justă contra opresiunii 
străine şi îşi exprimă solidarita
tea cu toate popoarele aflate sub 
dominaţie străină, indiferent în ce 
parte a lumii s-ar afla ele.

Supus votului Adunării Gene
rale, proiectul de rezoluţie al ce
lor 45 de state afro-asiatice a fost 
adoptat cu o covîrşitoare majori
tate. Doar Spania şi Portugalia au 
votat împotrivă.

★
New York 21. — Coresponden

tul Agerpres, C. Alexandroaie, 
transmite: Comitetul pentru pro
blemele economice şi financiare al 
Adunării Generale a adoptat în 
unanimitate un proiect de rezolu
ţie iniţiat de România şi alte ţări, 
printre care Algeria, Irak, Liban, 
Sudan, Pakistan, Polonia, R.S.S. 
Ucraineană, Iugoslavi», Zambia,

FRANŢA

Lucrările Congresului 
Confederaţiei Generale

9

a Muncii au luat sfîrsit
Paris 21. — Corespondentul A- 

gerpres, Georges Dascal, transmite: 
Lucrările celui de-al 37-lea Con
gres al Confederaţiei Generale a 
Muncii (C.G.T.) din Franţa au luat 
sfîrşit vineri seara prin alegerea 
celor 15 membri ai Biroului. Ca 
preşedinte al Biroului confederal 
a fost reales Benoit Fraction, iar 
ca secretar general, Georges Se
guy.

Congresul a adoptat noul statut, 
a aprobat raportul de activitate 
prezentat şi a stabilit liniile gene
rale ale activităţii viitoare a aces
tei organizaţii cê  reuneşte 2400000 
de salariaţi.

In discursul său din ultima zi a 
lucrărilor, Georges Seguy, secretar 
general, a vorbit în special despre

problema unităţii forţelor sindica
le, muncitoreşti şi democratice. 
Abordînd o serie de aspecte ale 
vieţii politice internaţionale, Seguy 
a arătat că C.G.T. îşi propune să 
ia iniţiativa în favoarea asigurării 
securităţii europene şi a organiză
rii unei conferinţe a statelor euro
pene. C.G.T., a spus el, sprijină 
toate iniţiativele care merg în a- 
cest sens şi apreciază că organi
zaţiile sindicale europene, fără 
distincţie de afilierea lor, pot con
tribui în mod util la unirea popoa
relor din Europa.
• La congres au asistat 43 de de
legaţii Nstrăine, printre care şi de
legaţia Uniunii Generale a Sindi
catelor din România, condusă de 
Gheorghe Petrescu, secretar al 
Consiliului Central al U.G.S.R.

privitor la măsurile ce trebuie 
luate de către Naţiunile Unite şi 
organismele din sistemul lor în ve
derea formării de cadre tehnice 
necesare industrializării ţărilor în 
curs de dezvoltare. In programele 
ce le vor adopta pentru perioada 
viitoare, organisme ca O.I.M.', 
O.N.U.D.I., P.N.U.D., se arată în 
rezoluţie, trebuie să acorde un loc 
central acţiunilor ce privesc for
marea de personal tehnic calificat, 
pivot însemnat în progresul in
dustrial al ţărilor ir -urs de dez
voltare. Această iniţ,...iivă s-a bu
curat de un sprijin larg din par
tea statelor membre ale O.N.U.

Cu ocazia prezentării şi discu
tării acestui document în cadrul 
comitetului, reprezentantul român 
Constantin Niţă, a subliniat că 
succesul oricărui program de dez
voltare industrială este condiţio
nat de existenţa unui personal 
tehnic naţional capabil să elabo
reze şi să asigure îndeplinirea o- 
biectivelor industrializării. în a- 
cest context, vorbitorul a relevat 
semnificaţia deosebită pe care o 
capătă acţiunile şi planurile or
ganismelor O.N.U. pe planul aju
torării ţărilor în curs de dezvol
tare, mai ales în îndeplinirea ţe
lurilor celui de-al doilea deceniu 
O.N.U. pentru dezvoltare, 1970— 
1980.

încheierea convor
birilor Nixon— Sato

Washington 21, (Agerpres). — 
Statele Unite au hotărît să retro
cedeze Okinawa Japoniei în cursul 
anului 1972, se menţionează în- 
tr-un comunicat comun dat publi
cităţii la Washington, după înche
ierea convorbirilor care au avut 
loc timp de trei zile între preşe
dintele american Richard Nixon 
şi premierul nipon Eisaku Sato.

Comunicatul precizează totoda
tă că prevederile tratatului de 
securitate japono-american se vor 
aplica, fără modificări şi bazelor 
americane amplasate pe insulă, 
cînd „asupra acesteia va fi resta
bilită suveranitatea Japoniei“. 
Tratatul stipulează că Japonia nu 
va folosi arme nucleare, aşa cum 
de altfel prevede şi constituţia ţă
rii; pe de altă parte, el cuprinde 
aşa-numita clauză a consultării 
prioritare, formulă prin care se în
ţelege acordul sau veto-ul guver
nului de la Tokio pentru orice ho- 
tărîre a oficialităţilor de la Was
hington, privind utilizarea bazelor 
americane din Japonia în acţiuni 
militare în care s-ar afla angajate 
Statele Unite. Cu alte cuvinte, 
subliniază în legătură cu aceasta 
corespondentul agenţiei Associated 
Press, comunicatul prevede că 
„Statele Unite îşi vor retrage ar
mele nucleare din insula Okinawa 
înainte de a o retroceda Japoniei, 
dar îşi rezervă dreptul de a o fo
losi pentru utilizarea unor asemenea 
arme, atunci cînd ele vor socoti de 
cuviinţă că situaţia din această 
regiune impune un asemenea lu
cru“.

Echipajul lui 
„Apollo-12“ a ş te a p tă  
reîntoarcerea pe  Terra

Houston 21 (Agerpres). — Du
pă cercetarea ştiinţifică asupra so
lului selenar în Oceanul Furtuni
lor, astronauţii Charles Cohrad şi 
Alan Bean, împreună cu Richard 
Gordon, aşteaptă acum reîntoar
cerea pe Terra. Ziua încărcată de 
joi a fost compensată vineri prin- 
tr-una mai calmă. După o bine
meritată odihnă, Richard Gordon 
a pus în funcţiune propulsorul 
principal al cabinei de comandă, 
modificînd planul orbitei lunare, 
pentru a permite echipajului să 
fotografieze din toate poziţiile vii
toarele „piste“ de aselenizare ale 
lui „Apollo-13“, „Apollo-14“ şi 
„Apollo-15“.

Evoluţia perfectă a lui „Apollo- 
12“ a permis obţinerea unui plus 
de combustibil pe care cei trei pă- 
mînteni ar fi dorit să-l fi folosit 
pentru urgentarea întoarcerii lor 
pe Pămînt. „Cu un motor mai pu
ternic poate am fi avut o şansă“, 
remarca cu nostalgie Charles Con
rad în convorbirea cu Centrul din 
Houston. „Am fi rămas o zi mai 
puţin în laboratorul de recepţie lu
nară“, a adăugat Alan Bean, fă- 
cînd aluzie la cele 21 de zile de 
carantină la care vor fi supuşi du
pă amerizare.

Surplusul de combustibil a fost 
astfel calculat în ideea experimen
tării transportului unui surplus de 
greutate, situaţie în care se va a- 
fla nava „Apollo-17“ ce va avea 
la bord şi mijloace automate de 
deplasare pe Lună. Programul lui 
„Apollo-12“ . nu va fi modificat,

iar amerizarea va avea loc luni la 
22,57 (ora Bucureştiului) în apele 
Oceanului Pacific.

Vineri, la ora 22,43 (ora Bucu
reştiului) propulsorul principal al 
lui „Yankee Clipper“ a fost pus 
în funcţiune pentru a smulge na
va spaţială de pe orbita lunară şi 
a o înscrie pe traiectoria spre Pă
mînt. Manevra a fost îndeplinită 
cu succes. „Yankee Clipper“ se în
dreaptă acum spre Pacific cu „vînt 
de la pupă“.

Houston 21 (Agerpres).—  Nici 
nu a luat sfîrşit misiunea echipa
jului „Apollo-12“ şi cercetătorii 
de la Centrul de control din Hous
ton au tras deja o serie de con
cluzii, dintre care, două reţin a- 
tenţia. Prima se referă la uneltele 
din dotarea astronauţilor. Aceştia 
s-au plîns că sondele cu care tre
buie să ia mostrele de sol lunar, 
cînd sínt lovite cu ciocanul pro
duc seîntei, care ar putea constitui 
un prim pericol. în plus, fiind 
foarte ascuţite, ar putea străpunge 
buzunarele astronauţilor. Cea de-a 
doua concluzie vizează calitatea le
găturilor radio dintre astronauţii 
aflaţi pe suprafaţa Lunii şi centrul 
de control de pe Pămînt. Prin fo
losirea unei antene noi, de forma 
unei umbrele, s-a reuşit realiza
rea unor emisiuni foarte bune de 
pe Selena. „Recepţia, la Houston, 
a conversaţiilor dintre Conrad şi 
Bean a fost excepţională“, a de
clarat unul dintre conducătorii 
N/A.S.A.

Cu privire ia masacrele 
săvîrşife de militarii 
americani împotriva 

populaţiei sud'vietnameza
Saigon 21 (Agerpres). — Prin

cipalele cotidiene sud-vietnameze 
au rupt, în sfîrşit, tăcerea în jurul 
masacrării populaţiei din satul Tu 
Cung, de către o unitate militară 
americană, în luna martie 1968 — 
anunţă agenţia Reuter..

In ediţiile lor de vineri, patru 
ziare sud-vietnameze publică ma
teriale despre această „acţiune“ a 
forţelor americane. Cotidianul 
„Chinh Luan“ înserează, de ase
menea, un interviu cu ministrul 
saigonez de externe, Tran Van 
Lam, referitor la hotărîrea „pre
şedintelui“ Thieu de a deschide o 
anchetă asupra acestui caz.

Washington 21 (Agerpres). — 
Intr-o scrisoare adresată preşedin
telui Comisiei senatoriale pentru 
serviciile armate, senatorul Char
les Goodall a cerut deschiderea 
unei anchete privind masacrele să- 
vîrşite de militarii americani îm
potriva populaţiei civile din Viet
namul de sud. Referindu-se la re
latările unor martori oculari, apă
rute în presa americană, Goodall 
apreciază ca „şocante“ declaraţiile 
potrivit cărora trupe americane, la 
ordinele unor ofiţeri, au participat 
la împuşcarea sătenilor. Senatorul 
american a atras atenţia că „ase
menea tratament barbar, aplicat

GRECIA.
centrului
Templului

Vedere aeriana a 
Atenei cu ruinele 
Jui Zeus Olimpia

nul“

Interviu c u  Indira G a n d h i
Primul ministru al Indiei, Indira Gandhi, a acordat revistei 

vest-germane „Der Spiegel“ un interviu în care s-a referit la ac
tualele frămintări politice din India, determinate de divergenţele 
din sinul partidului de guvernămînt Congresul Naţional Indian. 
Redăm citeva fragmente din acest interviu.

întrebare: Se creează impresia 
că India păşeşte în prezent în sta
diul cel mai important al dezvol
tării sale de la proclamarea inde
pendenţei. In domeniul politicii 
interne, dv., în urma unor dezba
teri în cadrul partidului de gu- 
vemămînt, aţi hotărît o deplasare 
spre stînga.

Răspuns: „Guvernul indian a fă
cut o deplasare spre stînga nu mai 
mult decit trebuia. Se poate vorbi 
despre o deplasare nu prea mare 
şi nu de o cotitură serioasă în 
politică. Toate aceste probleme au 
fost discutate în sinul partidului 
timp de mulţi ani. Trebuia să ac
ţionăm, întrucît ultimele alegeri 
generale, în Urma cărora în nu
meroase state Partidul Congresu
lui a pierdut controlul, au demon
strat că autoritatea partidului în 
rîndul maselor populare a devenit 
mai puţin trainică decît înainte“.

întrebare: In ce mod cel mai 
mare partid naţional din India ca
re a condus ţara la independenţă 
a pierdut contactul cu masele?

Răspuns: „Sínt cauze proprii, 
care de altfel diferă de la stat la 
stat. In prezent nu toată popu
laţia consideră că noi sintern tot 
atît de apropiaţi de popor ca în 
trecut. Partidul nu a atras noi ade
renţi, iar în urma luptei interne 
fracţioniste au fost eliminate ve
chile cadre fidele. In aparatul de 
partid a început să prospere „bo- 
sismul“ — unele persoane şi-au

întărit influenţa în partid, au con
centrat în cuinile lor controlul a- 
supra aparatului de partid“.

întrebare: înseamnă oare că par
tidul se descompune?

Răspuns: „înainte de dezbate
rile de la Bangalore din cadrul 
reuniunii Comitetului pe întreaga 
Indie a Congresului Naţional In
dian primejdia ei'a mare. Acum în
să chiar dacă se va produce o 
scindare, pentru partid în ansam
blu nu mai există o primejdie“.

rezultate aşteptaţi de la această 
măsură?

Răspuns: „Caracterizăm drept 
mai mult decît nedreaptă situaţia 
în care economiile poporului in
dian sint folosite de o minoritate 
neînsemnată în scopurile ei ego
iste. Am acordat sprijin unor in
dustriaşi în vederea extinderii 
producţiei, întrucît am considerat 
necesar să sporească în timpul cel 
mai scurt volumul producţiei pen
tru binele ţării. în urma acestei 
politici, un grup de oameni au ob
ţinut o putere economică colosală, 
ceea ce a generat greutăţi politice 
şi sociale serioase. Tindem spre 
progres economic, dar în nici un 
caz nu în dauna stabilităţii poli
tice. în cadrul sistemului care a 
existat pînă acum, se aduceau pre-

D i n  p r e s a  s t r ă i n ă
întrebare: Vreţi să spuneţi că 

partidul vă sprijină în unanimita
te?

Răspuns: „Nu, nicidecum. O gru
pare în general nu mă sprijină, 
dar sîntem sprijiniţi de cercurile 
largi ale opiniei publice“.

întrebare: Consideraţi că parti
dul se bucură de un sprijin mai 
mare din partea opiniei publice 
decît înainte?

Răspuns: „Da. Şi dacă îl va fo
losi în mod -just va putea să-şi 
întărească şi mai mult poziţiile“.

întrebare: Una din măsurile im
portante ale noii dv. politici, a 
noii orientări a partidului o con
stituie naţionalizarea băncilor. Ce

judicii echităţii sociale, era nece
sară o restabilire a echilibrului“.

întrebare: De ce nu aţi adoptat 
aceste măsuri înaintea reuniunii 
de la Bangalore?

Răspuns: „Nu era posibil din 
mai multe motive. In partidul nos
tru există oameni care nu doresc 
nici o schimbare. Traducînd în 
viaţă concepţiile noastre, ne te
meam să provocăm o scindare în 
rîndul partidului, ceea ce în mo
mentul respectiv nu ar fi fost fa
vorabil ţării“.

întrebare: Prin urmare, pentru 
a acţiona era necesară o criză în 
partid7

Răspuns: „Da. Era necesară cri
za. Pe neaşteptate am atins un a-

semenea punct, cînd am spus că, 
dacă nu vom adopta măsuri în 
partid, se va produce o scindare 
şi aceasta va aduce prejudicii nu 
numai partidului, dar şi ţării în 
ansamblu. Toţi membrii guvernu
lui au fost în principiu de acord 
cu naţionalizarea băncilor, dar nu 
s-a adoptat nici o măsură. La Ban
galore m-am convins că a venit 
timpul adoptării măsurilor, întru
cît în caz contrar partidul s-ar fi 
trezit definitiv în mîinile acelor 
puţini, stăpîniţi de dorinţa de pu
tere“.

întrebare: Aţi vorbit o dată că 
împotriva dv. se pregătea un a- 
tentat. Cine v-a ameninţat?

Răspuns: „Organele răspunză
toare de securitatea, statului afir
mă că dispun de mărturii în acest 
sens. Pe mine nu mă frămîntă în
să aceasta. Pcntrü mine e princi
pal ca poporul să ştie că îi apă
răm interesele, că partidul îşi în
tăreşte poziţiile şi rămîne un par
tid democratic. Partidul trebuie să 
fie o punte între popor şi guvern“.

întrebare: Doar partidul condu
ce în continuare ţara?

Răspuns: „Partidul, sau mai pre
cis comitetul său de luci-u, a apro
bat liniile de bază ale politicii 
noastre. Hotărîrile însă privind 
modalităţile de traducere în via
ţă a acestei politici nu poate să le 
adopte acest comitet, întrucît el 
nu cunoaşte toate greutăţile pe 
care le intîmpină activitatea gu
vernului. Astfel cabinetul este ace
la care trebuie să traducă în via
ţă linia.politică. Poate că partidului 
nu-i convine că întreţin relaţii a- 
micale cu guvernele de opoziţie 
din unele state ale ţării, eu însă 
trebuie să colaborez cu ele, întru
cît sínt guverne alese“.

C om unicat com u n  
so v ie to  — turc

Moscova 21 (Agerpres). — In 
comunicatul comun sovieto-turc, 
dat publicităţii la încheierea vizi
tei în U.R.S.S. a preşedintelui Tur
ciei, Cevdet Sunay,. de relevă că 
în cursul convorbirilor purtate cu 
Nikolai Podgomîi, Leonid Brejnev 
şi Alexei Kosîghin a fost consta
tată cu satisfacţie îmbunătăţirea 
permanentă a relaţiilor bilaterale. 
Se subliniază totodată dezvoltarea 
cu succes a relaţiilor comerciale şi 
economice, cele două' părţi hotă- 
rînd să' studieze posibilităţile de 
încheiere a unui acord comercial 
pe termen lung.

De asemenea, U.R.S.S. şi Turcia 
au căzut de acord să încheie o con
venţie consulară.

O atenţie deosebită a fost acor
dată problemelor europene. Părţile 
consideră că o conferinţă de secu-

COORDONATE UNIVERSALE
La Madrid a început un proces 

intentat împotriva lui Horacio 
Fernandez Inguanzo, membru al 
Comitetului Executiv al C.C. al 
Partidului Comunist din Spania. 
Inguanzo este acuzat de a fi des
făşurat „propaganda ilegală“. In 
faţa clădirii tribunalului, unde se 
desfăşoară procesul, şi în alte lo
calităţi din Spania, au avut loc 
demonstraţii de protest.

Preşedintele S.U.A., Richard 
Ni von, a semnat joi o lege prin 
care se alocă suma de 20,7 miliar
de dolari pentru fabricarea de mu
niţii, echipament şi tehnică mili
tară. Suma include şi fondurile 
necesare lucrărilor preliminare 
pentru începerea construirii sis
temului de rachetă antirachetă 
„Safequard“.

Poliţia venezueleană a anunţat
ca un grup de necunoscuţi a răpit 
pe cele două fiice ale unuia din cei

ritate europeană poate fi utilă da
că ea este bine pregătită, şi dacă 
vor participa toate ţările interesa
te. Cele două ţări şi-au exprimat 
dorinţa de a continua schimbul de 
păreri în această problemă.

Comunicatul exprimă de aseme
nea, poziţiile celor două ţări în 
problema Vietnamului şi a crizei 
din Orientul Mijlociu.

A fost exprimată, de asemenea, 
speranţa că convorbirile dintre 
reprezentanţii comunităţilor grea
că şi turcă din Cipru vor duce la 
o reglementare paşnică, definitivă 
a situâţiei pe baza independenţei 
şi integrităţii teritoriale a statului 
cipriot.

Nikolai Podgornîi a acceptat in
vitaţia de a face o vizită oficială 
în Turcia.

împotriva populaţiei civile din Vi
etnamul de sud, nu poate decit să 
distrugă total orice credit faţă de 
afirmaţiile Administraţiei cu pri
vire la prezenţa S.U.A. în Viet
nam“.

Pe de altă parte, presa ameri
cană continuă să publice fotografii 
şi alte mărturii asupra acestor ma
sacre. Ziarul „Plain Dealer“ din 
Cleveland, de exemplu, publică o 
fotografie reprezentînd numeroşi 
locuitori dintr-un sat sud-vietna- 
mez ucişi de militari americani şi 
saigonezi. Autorul fotografiei, Ro
nald Haeberle, subliniază că a fost 
martor ocular la această scenă, în 
care bărbaţi, femei şi copii fără a- 
părare au fost seceraţi cu focuri 
de mitraliere. Documente privim! 
aceste crime au fost comunicate 
şi autorităţilor militare americane.

In urma dezvăluirilor, subloco
tenentul William Calley şi sergen
tul David Mitchell au fost ares
taţi şi acuzaţi de ucidere cu pre
meditare. Revista „Newsweek“ ca
re a publicat primele dezvăluiri 
scrie însă, că, în aceste masacre, 
sínt implicaţi 50 de militari ame
ricani. Dar, în ciuda mărturiilor 
evidente, un purtător de cuvînt 
al Pentagonului a declarat că nu 
doreşte să comenteze relatările 
presei pentru... a nu aduce pre
judicii acuzaţilor.

Ştiinţa  
şi tehnica  

pe glob
Moscova 21 (Agerpres). — 

Crearea unui nou camion de 
mare capacitate în Uniunea So
vietică înlesneşte aşezarea con
ductelor de gaze naturale: pen
tru aceste conducte se folosesc 
ţevi cu diametrul de 1 420 mm. 
Fiecare tronson de astfel de 
ţevi atinge o lungime de 48 
metri, iar pentru transportul 
lor, în special în regiunile mlăş
tinoase sau prin deşert, este fo
losit transportorul „PV 481“. A- 
cest transportor are capacita
tea de a ridica greutăţi pînă la 
55 tone, avînd ca bază autoca
mionul de tip „MAZ-537“, pro
dus de Uzina de automobile din 
Minsk.

Vehiculul „PV 481“ poate 
străbate fără a fi alimentat 
500—600 km şi motorul poate 
funcţiona la o căldură de 50 
grade şi la un ger de minus 50 
grade. Vehiculul are opt roţi, 
prevăzute cu anvelope cu presi
une variabilă. Distanţa de la sol 
a automobilului este de 50 cm, 
în timp ce un „Moskvici“ are 
numai 18 cm. Pe un drum so
lid, transportorul poate atinge 
55 km pe oră, iar pe un drum 
accidentat — 25 km pe oră.

mai cunoscuţi comentatori ai pos
tului de televiziune din Caracas. 
Cele două fetiţe, una în vîrstă de 
16 ani, iar cealaltă de 8, au fost 
urcate cu forţa într-un automobil 
în timp ce se duceau la şcoală. 
Preşedintele ţării, Rafael Caldera, 
a cerut poliţiei să ia cele mai e- 
ficace măsuri pentru prinderea in
fractorilor. Pentru răscumpărarea 
celor două fete a fost cerută suma 
de 100 000 de dolari.

Purtătorul de cuvînt al Casei 
Albe a anunţat că înlocuirea am
basadorului Henry Cabot-Lodge, 
care şi-a prezentat demisia din 
postul de şef al delegaţiei ameri
cane la Conferinţa cvadri partită 
de la Paris asupra Vietnamului, 
se va face într-un interval de timp 
„rezonabil“. El a menţionat că se 
are în vedere numirea lui Philip 
Habib, membru al delegaţiei ame
ricane, drept succesor al lui Lodge.

«■
New York 21 (Agerpres).

La staţiunea de ' proiectare 
motoarelor de rachetă nucleare 
din statul Nevada a avut loc ex
perimentarea unui motor de ra
chetă nuclear „Heuddx“ care 
constituie un pas important pe 
calea realizării unei rachete nu
cleare pentru explorarea spaţiu
lui cosmic.

In cursul acestor experienţe, 
care au început în martie, mo
torul a fost pornit de 28 de ori 
şi a funcţionat la sarcini dife
rite în total 3 ore şi 48 minute.

#
Paris 21 (Agerpres). — 

In Franţa a fost produsă- o 
fuziune nucleară cu ajuto
rul unei raze laser foarte 
puternice. După cum declară 
Comisia de energie atomică din 
Franţa, la Institutul de cerce
tări nucleare din Limeil, de lin
gă Paris, s-au obţinut, pentru 
prima oară în lume, o serie de 
reacţii singulare cu ajutorul u- 
nui laser de miliarde de Waţi.

Berlinul occidental 21 (Ager
pres). — Berlinul occidental es
te primul oraş din Europa un
de munca biroului de imatricu- 
lări a automobilelor o efectuea
ză un ordinator. Ordinatorul, 
instalat de firma „Siemens“, în
magazinează toate datele înre- 
gistrabile a 420 000 de vehicule 
berlineze. Un terminal cu ecran 
efectuează într-o clipită ieşirea 
informaţiei solicitate. -
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